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Rovnání gruntů ve Vlkoši
koncem 17. století

František Peřinka v dějinách Kroměříže upozor-
nil na fakt, že panuje značný rozdíl v počtu a velikosti 
selských usedlostí ve výkazech nebo vrchnostenských 
fasích z roku 1656, v lánovém rejstříku z let 1669–1678 
a v katastru z roku 1749 a 1750. Vyplynulo z toho, že 
někdy mezi lety 1680–1749 vykonaly moravské vrch-
nosti nové rozměření a rozdělení rustikálu čili pozem-
kovou reformu, takže roku 1750 nebyly mezi sedláky 
šestičtvrtní a pětičtvrtní grunty, na některých panstvích 
zmizeli trojčtvrtní sedláci, skoro v celé zemi zanikli 
půldruhačtvrtníci a půlčtvrtníci. Grunty byly rozděleny 
na půllány a na čtvrti, jen u dědičných nebo zákupních 
rychet a fojtství, někde také u mlýnů zůstaly celé lány. 
Podsedky a půlpodsedky zůstaly nestejné i po této refor-
mě, leda že se někde z půlpodsedníků stali podsedníci.

Urbáře a gruntovní knihy dokazují, že změna se stala 
asi v letech 1690–1705. Snahou bylo, aby poddaní v jed-
notlivých dědinách měli stejné roboty a povinnosti, a aby 
se ulehčila vrchnostenským kancelářím evidence robot. 
Na kroměřížském panství biskup Karel z Lichtenštejna 
váhal dosti dlouho vyhovět žádostem poddaných. Také 
hejtman Ferdinand Ignác Elbogner z Dolního Šenfeldu 
zrazoval biskupa od tohoto kroku, kterého se však ne-
zalekl jeho nástupce, hejtman Kyselovský (1693–1699).

Roku 1691 žádali štěchovští poddaní dvakrát bisku-
pa, aby dal jejich pole přeměřit a rozdělit, aby všichni 
měli stejně. Ale biskup Lichtenštejn je dvakrát odmítl, 
„neboť jakmile se začne v první poddanské obci, bude 
to chtíti celé panství“. Zakrátko po štěchovských se při-
hlásili sedláci z Hulína a z Vlkoše. Hejtman Elbogner 
se obával, že by povolení vedlo k zmatkům a sedláci by 
neměli z úpravy pražádný užitek. Biskup ale zamítnutí 
odůvodnil jinak než jeho hejtman. Uvedl, že žádost pod-
daných není nespravedlivá ani pozemková rovnost ne-
proveditelná, zatím však se odkládá na příhodnější čas. 

Lidé z Vlkoše však žádali po dvou měsících znovu. 
Přiznali, že jejich žádost je namířena proti třem velikým 
sedlákům v obci, kteří v kontribucích a ve vojenských 
břemenech byli zatíženi stejně jako menší sedláci, což 
prakticky znamenalo, že méně zámožní platili za zá-
možnější, ba za ně i robotovali a snášeli vrchnostenské 
činže. Hejtman informoval knížete, že nestejnost a ne-
rovnost mezi majiteli rolí a luk není nikde tak veliká 
a „zmatená“, jako právě ve Vlkoši, kde nebyly ke grun-
tu příslušné role v třech kusech, jako jinde na panství, 

ale drobná pole byla velmi pomíchána, z čeho vznikaly 
zmatky a při pasení dobytka značné škody. To bylo pří-
činou křiků a hádek. Uspořádáním těchto poměrů by se 
pomohlo celé obci. Zmiňované tři grunty by tím byly 
zmenšeny, ale vrchnosti má záležet na zachování celé 
obce více, než na prospěchu tří sedláků. Biskup Lichten-
štejn pak rozhodl, že obci vyhoví, ale napřed bude nutné 
vyslechnout tři odpůrce zamýšleného uspořádání. 

Biskup také napomenul hejtmana Elbognera, že 
nesmí od sedláků, jimž přibude rolí, žádat groše akci-
dence. Biskup totiž dobře znal ziskuchtivost hejtmana, 
proto mu hned vytkl, že neprávem bere říšský tolar ak-
cidence od nového usedlíka, kterému vnutí pustý grunt. 
Proti tomu se Elbogner ohradil a tvrdil, že taková akci-
dence přísluší hejtmanům na všech okolních panstvích, 
teda i jemu. Biskup mu ji však znova zakázal a nazval ji 
nespravedlivou.

Ve Vlkoši byla provedena úprava rustikálu ještě na 
podzim roku 1691 a před jarním setím roku 1692. Sed-
láci, kterým se ubralo oráčin (Ondřej Tudyka, Martin 
Kroupa, Martin Přecechtěl a Jakub Mysliveček) nena-
mítali tentokrát nic, ohradili se pouze proti tomu, že na 
jejich usedlostech zůstala vězet krčemná činže (poplatek 
za šenk piva a vína) 4 zl. 58 kr. 2 den., kterou ostatní 
usedlí neplatili. Nyní, když soused vedle souseda užívali 
stejné výměry pozemků, by bylo spravedlivé, aby také 
v platech byli rovni. Žádali proto o odpuštění tohoto 
platu. 

Biskupská účtárna se postavila proti prominutí. Po-
dle ní krčemné platili někteří sedláci také v Chropyni, 
Břestu, Žalkovicích a v Bochoři, protože to byl prastarý 
plat, který účtárna nalezla už v účtárenském sumárním 
výpisu z roku 1629 a v účtech za rok 1635. Zároveň to 
byl stálý plat, tedy neprominutelný. Podle účtárny ne-
užívali čtyři rolníci z Vlkoše za něj nic zvláštního, 
a protože po rozměření polností neměli více než ostatní, 
bylo by spravedlivé, aby se krčemné rozvrhlo na všech-
ny usedlíky. 

Biskup žadatele zamítl, ale poskytl jim naději, že plat 
uspořádá jinak. Ještě v dubnu 1692 jej rozvrhl rovným 
dílem mezi všechny vlkošské poddané. S tím nebyla 
spokojena obec, která žádala, aby zůstalo vše při sta-
rém. Hejtman se postavil ve svém vyjádření proti obci, 
protože dosud ani v jedné obci na panství se majetkové 
poměry neurovnaly tak, jak to kníže dovolil vlkošským, 
kteří si od té chvíle byli všichni rovni. Proto bylo podle 
hejtmana také spravedlivé, aby si byli rovni v platech. 
Lichtenštejn pak schválil i repartici krčemného.

PhDr. Jiří Lapáček

 Neco  z  h i s t o r i e ˇ
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Jak vznikalo Československo  
v datech

6. ledna 1918 prohlášena Tříkrálová deklarace na ge-
nerálním sněmu českých poslanců říšské rady, zemských 
sněmů historických českých zemí, za spoluúčasti před-
stavitelů české kultury. Deklarace požadovala autono-
mii pro Čechy a Slováky a jejich spojení v jeden státní 
celek. Tím byl zahájen společný postup osamostatnění 
doma i v zahraničí.

8. ledna 1918 bylo vyhlášeno 14 bodů prezidenta 
USA Woodrowa Wilsona. Jejich význam pro budoucí 
československý stát byl nesporný. Požadována autono-
mie pro rakousko-uherské národy.

30. května 1918 byla uzavřena Pittsburská doho-
da, kterou v americkém Pittsburghu podepsali zástupci 
Slovenské ligy v Americe, Českého národního sdružení 
a Svazu českých katolíků s Tomášem G. Masarykem, 
který také text dohody při této své návštěvě USA zfor-
muloval. Dohoda schvalovala spojení Čechů a Slováků 
v samostatném státě. 

29. června Francie, 9. srpna 1918 Spojené království 
(Velká Británie), 3. září 1918 Spojené státy americké, 
9. září 1918 Japonsko a 3. října 1918 Itálie uznaly Česko-
slovenskou národní radu (vznikla v roce 1916 jako orgán 
zahraničního odboje) za základ budoucí československé 
vlády. 

13. července 1918 po dohodě politických stran 
na našem území vznikl přetvořením Národního výboru, 
Národní výbor československý. Jeho úkolem byla pří-
prava převzetí státní moci a vypracování zákonů nového 
státu.

9. srpna 1918 došlo k uznání československých bojo-
vých jednotek v zahraničí za spojeneckou armádu, díky 
nesporným vojenským úspěchům. 

14. října 1918 byla ustanovena Prozatímní českoslo-
venská vláda v čele s předsedou T. G. Masarykem. Byla 
uznána 15. října 1918 Francií, 23. října 1918 Spojeným 
královstvím a Srbskem, 24. října 1918 Itálií, 4. listopadu 
1918 Kubou, 12. listopadu 1918 Spojenými státy americ-
kými a 24. listopadu 1918 Belgií. Uznání dalších spoje-
neckých států následovalo. Funkce prezidenta se ujal T.G. 
Masaryk, E. Beneš se stal předsedou ministerské rady 
a M.R. Štefánik prvním ministrem zahraničí. Českoslo-
vensko se dostalo do zcela výjimečné pozice, jelikož se 
stalo jediným nástupnickým státem Rakouska-Uherska, 
jehož budoucí existenci spojenci uznali ještě před koná-
ním Pařížské mírové konference v roce 1919.

18. října 1918 byla doručena Ministerstvu zahraničních 
věcí Spojených států ve Washingtonu D. C. defi nitivní po-
doba Washingtonské deklarace. V tisku byla publikována 
následující den. Jednalo se o Prohlášení nezávislosti česko-
slovenského národa jeho prozatímní vládou. 

Dokument vytvořil T. G. Masaryk a jeho spolupra-
covníci ve Spojených státech. Vznikl jako přímá reak-
ce na návrh císaře Karla I. na federalizaci Rakouska 
-Uherska. 

20. října 1918 prostřednictvím amerického velvysla-
nectví v Paříži byla sdělena E. Benešovi odpověď prezi-
denta Wilsona rakousko-uherské vládě, která obsahova-
la podmínku, že mír bude uzavřen pouze při současném 
uznání samostatnosti Čechoslováků a Jihoslovanů.

22. října 1918 se sešel císař Karel I. s místopředsedou 
Národního výboru Československého Václavem Klofá-
čem a žádal ho, aby se následující události obešly bez kr-
veprolití. Také velení pražské vojenské posádky souhlasi-
lo, že nebude klást událostem žádný odpor a úloha vojska 
se omezí pouze na udržení pořádku.

28. října 1918 zahájila v Ženevě delegace Národ-
ního výboru vedená Karlem Kramářem jednání s před-
stavitelem protirakouského zahraničního odboje Ed-
vardem Benešem o vytvoření a podobě samostatného 
československého státu. Mimo jiné dospěli k dohodě, 
že nový stát bude republikou (byla uvažována i mo-
narchie), prezidentem se stane Masaryk, Kramář bude 
předsedou vlády. Téhož dne kolem 9. hodiny ranní se 
vydali Antonín Švehla a František Soukup jménem Ná-
rodního výboru převzít Obilní ústav v Praze, aby za-
bránili odvozu obilí na frontu, a nechali zaměstnance 
ústavu přísahat věrnost nově vznikajícímu státu. Poté 
se rozšířila zpráva o uznání podmínek míru Rakousko-
-Uherskem. Podmínky obsahovaly i uznání autonomie 
národů Rakousko-Uherska, které si lid vyložil jako 
uznání nezávislosti. 

28. října 1918 večer vydal Národní výbor první zá-
kon o zřízení samostatného státu československého a poté 
bylo ještě zveřejněno provolání Národního výboru „Lide 
československý. Tvůj odvěký sen se stal skutkem ...“. Pod 
oběma dokumenty byli podepsáni Antonín Švehla, Alois 
Rašín, Jiří Stříbrný, Vavro Šrobár a František Soukup – 
později zvaní „Muži 28. října“.

30. října 1918 Slovenská národná rada přijímá Mar-
tinskou deklaraci o nezávislosti Slováku a vůli o společ-
ném státě s Čechy.

14. listopadu 1918 Prozatímní Národní shromáž-
dění přijímá prohlášení o sesazení habsburské dynastie 
a ustanovení Republiky československé. Prezidentem 
zvolen T. G. Masaryk.

Vlevo velký znak republiky Československé, vpravo vlajka 
Československa
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Tomáš Garrigue Masaryk
(*7. 3. 1850, + 14. 9. 1937)

Byl členem Sokola s celou svou rodinou. I v pozděj-
ším věku denně doma cvičil, jak sám říkal - „sokoloval“. 
Zúčastnil se tří sokolských sletů nejen jako divák v prezi-
dentské lóži, ale vždy si udělal čas a osobně dohlížel, jak 
pokračuje stavba a všechny přípravy na sokolském stadió-
nu. Během sletů přijímal sokolské delegace a v roce 1926 
věnoval ČOS vlajku. Zúčastnil se také otevření Tyršova 
domu v Praze v roce 1925. Chtěl, abychom ukázali teh-
dejší Evropě a celému světu, že si svůj samostatný stát 
zasloužíme. 

Vyučil se kovářem – dovedl tedy rázně ukončit i jednu 
neohlášenou a nepovolenou demonstraci v Praze. Deputaci 
demonstrantů řekl: „Nepřišel jsem do Čech dělat preziden-
ta, abych se nechal komandovat ulicí! Máte své zástupce 
v parlamentu, vše tam projednejte a já vás podpořím. Ale 
vláda ulice u nás nebude. Celá Evropa se na nás dívá, jak 
si vedeme!“

Patnáctý rok republiky byl oslaven velkou vojenskou 
přehlídkou v Praze. Prezidentu byl nabízen kočár nebo 
auto, ale odpověď byla jednoznačná: „Buďto přehlédnu 
armádu jako voják na koni, nebo vůbec ne!“ A tak projíž-
děl Václavské náměstí od Příkopů nahoru a dolů a potom 
Národní třídou až k tehdejšímu parlamentu. A to měl tři-
aosmdesát let!

T.G.Masaryk celý svůj život pozoroval bedlivě společ-
nost kolem sebe, a proto zdůrazňoval své nejdůležitější 
myšlenky: Nebát se a nekrást! Pravda vítězí! Držme se 
pevně odkazu našeho největšího prezidenta. Řekl přece: 
„Budu se dívat, jak to povedete ...“.

V Moravských novinách byla otištěna zpráva o tom, 
kdy a jak pan prezident Masaryk poznal a oblíbil si píseň 
TEČE VODA, TEČE. Bylo to před 1. světovou válkou, 
kdy se na ostrově Capri scházela velká stolová společnost. 
Jejími členy byli příslušníci různých národností, kteří zpí-
vali své nejkrásnější písně. Profesor Masaryk pozval ně-
kolik přítomných Čechů, aby i oni ukázali něco z našeho 
písňového pokladu a oni spustili: Teče voda, teče... Dojem 
z té písně byl tak mocný, že celá společnost byla její krá-
sou uchvácena, a někteří byli až k slzám dojati. Přítomný 
Maxim Gorkij přerušil chvíli mlčení poznámkou: „Národ, 
který má takové písně, nemůže býti zahuben“. Prof. Ma-
saryk prožil pod dojmem této písně jeden z nejkrásnějších 
večerů a od těch dob se mu stala tak nesmírně milou.

Masarykova píseň
Luhačovický odborný učitel z měšťanky podlehl lákání 

romantického ostrova Capri, kde hosté usínají při ukolé-
bavce místních cikád a z teras nad mořem zaznívá líbezná 
hudba. Capri, cíl obchodníků, boháčů, bankéřů, umělců, 
politiků, diplomatů, básníků a spisovatelů. Na prázdniny 
roku 1913 se mladý Josef Martiník rozjel na ostrov jako 
turista. Později o svém pobytu vyprávěl v Sokole, ve ško-

le a přátelům v Lu-
hačovicích: Ubytoval 
jsem se v hotelu Royal. 
Majitelem hotelu byl 
Čech. Mile mě přivítal 
a povídá: Vy jste Čech, 
těch tu není mnoho, 
ale mají tu svůj stůl. 
Když dovolíte, uvedu 
vás k němu. Jaké bylo 
mé překvapení, když 
jsem byl představen 
panu profesorovi Ma-
sarykovi a jeho dceři 
Olze, sochaři Sapíko-
vi a členu Národního 
divadla v Praze pěv-
ci Wágnerovi. To je 
ten profesor Masaryk, ten odvážný muž, který dokázal 
nepravost Rukopisů, za což stržil od české společnosti 
nevděk a urážky? On, kdo se postavil za nevinu Žida 
Hilsnera, obžalovaného z rituální vraždy? A dokázal roz-
metat podvržená udání na padesát šest Srbů odsouzených 
rakousko-uherskou justicí k trestu smrti? Byl jsem zara-
žen, v jaké vzácné a úctyhodné společnosti jsem se ocitl. 
Všichni se ke mně chovali přátelsky, obavy a tréma ze 
mne pomalu spadly. Rád jsem zpíval naše české a slo-
vácké písně. Hosté měli radost, bylo to zpestření poby-
tu. Prof. Masaryk se ke zpěvu přidával. Znal hodně písní. 
Vždyť pocházel ze Slovácka, a tak se italským ostrovem 
Capri rozléhaly denně z otevřených oken naše krásné čes-
ké písničky. Tehdy dlela na Capri mezinárodní společnost 
– Francouzi, Angličané, Japonci, Rusové, Němci a hrst-
ka Čechů. Mezi Rusy poutal pozornost spisovatel Maxim 
Gorkij. Velmi často pobýval s Masarykem. Debatovali 
spolu dlouhé hodiny. Pan profesor psal právě vědecký 
spis Rusko a Evropa a Gorkij zasvěceně hovořil o neutě-
šených poměrech ve své vlasti.

Jednou pořádala mezinárodní společnost spisovatelů, 
umělců, hospodářů a politiků v hotelu večírek. Profesor 
Masaryk mě požádal, abych v programu zahrál a zazpíval 
písničky tryskající z duše. Kdo má cit, porozumí. Uvedl 
mě francouzsky a představil jako vynikajícího muzikanta 
a pěvce. Tréma se mnou cloumala. Mezi mnoha písněmi 
jsem zpíval „Teče voda, teče, přes velický majír“ - tklivá 
melodie zapadla do všech srdcí a já musel několikrát při-
dávat. Masaryk měl v očích slzy a děkoval. Dojatý Gorkij 
mi podal ruku a řekl: Národ s takovými písněmi nezahy-
ne! Profesor Masaryk byl nadšený, že na Capri, daleko 
od domova, ve společnosti cizinců, se na náš národ tak 
vhodně upozornilo. Od té doby se píseň Teče voda, teče, 
vryla hluboko do jeho srdce a stala se nejoblíbenější písní 
našeho budoucího prezidenta republiky. 

Ivana Konečná, Sokol č. 9/2004, s. 4
Do zpravodaje k příležitosti 100 let vzniku   

Československa dodal Pavel Sobek 
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Citáty a výroky T. G. Masaryka

„Byl jsem čtyřikráte zvolen presidentem naší republiky; 
snad mi to dává legitimaci, abych Vás poprosil a celý národ 
československý i spoluobčany národností ostatních, abyste při 
správě státu pamatovali na to, že státy se udržují těmi ideály, z 
nichž se zrodily. Sám jsem si toho byl vždycky vědom.“

„Tož demokracii bychom už měli, teď ještě nějaké ty de-
mokraty.“

„Škodit a překážet dovede i nejhloupější člověk.“
„Diletantismus je rakovina nejen rozumová, ale i mravní, 

má špatný vliv na charakter.“
„Člověk mnoho vydrží, má-li cíl.“
„Vlastenectví je láska k vlastnímu národu, nikoli nenávist 

k jiným.“
„Demokracie není panováním, nýbrž prací k zabezpečení 

spravedlnosti. A spravedlnost je matematika humanity.“

„Jen ať jsou spory, ale ať se bojuje s rozumem a poctivě.“
„Honbou po štěstí nikdo se šťastným nestal.“
„Mravnost dnes znamená do velké míry mravnost politic-

kou. Nedělejme rozdíl mezi politikou a mravností.“
„Člověk, který dělá svou práci bez zájmu a jenom z chlebař-

ství, je nešťastný a otrávený člověk. Já rád poslouchám, když 
někdo mluví s láskou a chutí o svém povolání.“

„Láska ukazuje člověku cíl jeho života. Rozum ukazuje 
prostředky, jak jej uskutečnit.“

„Šťastný je ten, kdo má bohatý obsah životní, šťastný je 
ten, kdo dovede poctivým úsilím zčásti uskutečnit své ideály.“

„Život měříme příliš jednostranně; podle jeho délky a ne 
podle jeho velikosti. Myslíme víc na to, jak život prodloužit, 
než na to, jak ho opravdu naplnit. Mnoho lidí se bojí smrti, ale 
nedělají si nic z toho, že sami a mnoho jiných žijí jen položivo-
tem, bez obsahu, bez lásky, bez radosti.“ 

Zdroj:https://citaty.net/autori/tomas-garrigue-masaryk/





Dárek prvnímu prezidentovi

Při 80. narozeninách prezidenta republiky Tomáše Ga-
rrigua Masaryka se sjelo množství gratulantů na Pražský 
hrad, mezi nimi i delegáti sjezdu Československého čer-
veného kříže. Dne 1. a 2. března 1930 mu ve Španělském 
sále blahopřáli a odevzdávali dary a dárky.

Delegáti z Kroměříže, pánové Rudolf a Hejný, přinesli 
pozdravnou adresu vyzdobenou akademickým malířem 
Františkem Vroblem, album fotografií z poslední návště-
vy prezidenta v Kroměříži a Radko Pavlák z cvičné školy 
přinesl pěkný košíček s pravými hanáckými klobásami. 
Když prezident došel k němu, spustil:

Milé pane prezidente!
Na tech našich smrkách – u nás je jich málo -

divny šišky právě v zimě uzrávajó.
Dycky só po párku, vonijó komííem,
Hanáci só chodi, mivajó jich s pivem.

Šak Vy nepijete. A tož lepši bude
jest k nim biló máčku a šišek až zbude.
Ale ne jich ohřit jak ty pražsky zmetky,

pul hodiny vařit musijó se hnedky.
Nátury só tvrdy jak na Hané všeci,

ale když pak změknó, nevedó se řeči.
To byla ta starých bohů ambrozia,

ukradl jich Hanák kolemvá nich ida.
Je v nich velká sela, kdo jich u nás snidá.

A tož se Vám taky, abyste žil pro nás,
vzal sebó ten košék z Hané pravých klobás.

Bodó-li Vám chotnat, napište pár řádků
a novy na Hradě bodó na obrátku.

Šak Kroměříž znáte, rád tam béváváte,
že se Vám tam libi, dycky říkáváte.

Prezident se srdečně smál tomu kroměřížskému nápa-
du a řekl chlapcovi: „Máš pravdu, dokud člověk jí klobá-
sy, neumře“.  

Pohledy do staré Kroměříže 
od Jaroslava Pinkavy z roku 1992

Do zpravodaje k příležitosti 100 let vzniku 
Československa dodal Pavel Sobek.

Vážení spoluobčané, 

celý rok 2018 jsme se v médiích a různých  sdělova-
cích prostředcích a na veřejnosti seznamovali či prohlu-
bovali své znalosti o stoleté historii naší krásné republiky.  
Připomínali jsme si události bouřlivé, radostné i ty tragic-
ké. Mohli jsme se inspirovat osobnostmi, které nás svým 
myšlením posouvaly kupředu.  Stojí za uváženou, čeho 

všeho  jsme dosáhli a jak jsme zvládali údobí nesvobod 
během některých let. Obzvláště Ti, kteří pamatují více. Na 
úspěších naší země se podílelo spoustu významných lidí, 
z nichž jeden si získal úctu a lásku po celých sto let. Byl to 
zakladatel našeho státu, první prezident Československé 
republiky, Tomáš Garrigue Masaryk.

V našich myslích procházejí letopočty důležitých 
událostí, které většinou končí číslicí osm. Jsou to 1918 
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Vlkoš v protektorátu

(Období po zániku druhé republiky a vzniku 
Protektorátu Čechy a Morava) 

Pokračování z čísla 2/2018, 

Březnové události 1939

Obcí v polovině března 1939 projíždělo německé 
okupační vojsko, na které místní údajně hleděli nevraži-
vě, a těm kteří se ptali na cestu, byl úmyslně ukazován 
jiný směr. Němečtí vojáci využili toho, že jedna říšská 
marka začala platit jako našich 10 korun, a velmi levně 
nakupovali všemožné zboží a sami se divili, jak za 1 mar-
ku nakoupili pečivo, uzeniny a jiné potraviny. Někteří se 
natolik přejedli, že museli do nemocnice na vypumpová-
ní žaludku a obyvatele podezřívali z úmyslného otrávení. 
Na druhý den místní občané Vlkoše viděli, jak na vlakové 
zastávce u Věžek stojí vagóny plně naložené nejrůzněj-
ším zbožím, látkami, potravinami, nábytkem, dobytkem, 
viděli i nemocniční a tovární zařízení. Vše putovalo do Ně-
mecka.  

V obci na veřejných budovách musely povinně viset 
protektorátní a říšské vlajky s hákovým křížem.  Kronikář-
ka zapsala, že ani jeden občan Vlkoše si nekoupil protek-
torátní ani říšskou vlajku.

Hned 16. března 1939 bylo nařízeno, tak jako v Ně-
mecku, jezdit vpravo. Nikomu z občanů se tato novota 
nezamlouvala a „také dobytek si ztěžka zvykal“, zapsala 
kronikářka. Dále vzpomínala, jak občané těžce nesli od-
straňování obrazů T. G. Masaryka a E. Beneše ze škol, 
úřadů i soukromých bytů. Obrazy vytvářely vzpomínky 
a povědomí o československé státnosti, to ale nebylo 
v novém autoritářském režimu žádoucí. „… ale přece se 

jim nepodařilo je vyrvat z našich srdcí“, poznamenala 
do kroniky učitelka Hermína Tichá.

Do tříd pověsili obraz státního prezidenta E. Há-
chy a A. Hitlera. Z čítanek mluvnic a početnic mu-
sely zmizet všechny sebemenší zmínky připomínající 
bývalý československý stát. Každé podezřelé slovo se 
muselo zaškrtat. V početnicích se černou tuží začerňo-
valo například písmeno „č“ ve zkratce Kč. Ze školních 
knihoven zmizely knihy popisující Československou 
republiku, u zbylých se začernávalo vše podezřelé, co 
nezapadalo do velkoněmecké propagandy a mohlo ško-
dit. 

Ve Vlkoši byli odstraněni z obecní knihovny čeští 
vlastenečtí autoři, později angličtí, francouzští a ruští. 
Vyloučené knihy ze žákovských, učitelských a obec-
ních knihoven se musely zabalit s číslovaným sezna-

mem do balíků, zapečetit a odeslat do Přerova ke zničení. 
Pod trestem vězení přebírali zodpovědnost učitelé a kni-
hovníci. Poloprázdné knihovny byly doplněny o knihy 
německé nebo jejich překlady. Na školách se povinně 
začal učit německý jazyk. Zakázán byl zpěv hymny Kde 
domov můj. Poslouchání zahraničního rozhlasu, i přes 

– vznik Československého státu,  1938 Mnichovská do-
hoda, postoupení našich pohraničních území Německu, 
1948 nástup komunistické totality, 1968 invaze vojsk 
Varšavské smlouvy, ale také ty události, které osmičkou 

nekončí, ale přece jen jsou pro nás a naši republiku osu-
dové, jako například sametová revoluce – pád komunismu 
v roce 1989 a v neposlední řadě rok 1993, kdy proběhl 
rozchod – Československo zaniklo po 74 letech od svého 
založení uplynutím 31. prosince 1992, kdy zanikla Čes-
ká a Slovenská Federativní Republika. Česká republika 
a Slovenská republika se tak 1. ledna 1993 staly jejími 
nástupnickými státy a  vznikly tak dva nové, zcela suve-
rénní státy, v prostoru integrující se Evropy. Historie po-
kračuje dál, ale my k sobě máme stále blízko. 

Myslím si, že je velmi velmi důležité, si všechny tyto 
fakta připomínat a uvědomovat si je. Buďme vlastenci 
a radujme se ze svobody, kterou máme, která rozhodně 
není automatická, hlídejme si ji. Milujme svou drahou 
vlast. Buďme hrdí na to, odkud pocházíme, a to v tom 
nejryzejším slova smyslu.

Simona Prečanová

– vznik Československého státu,  1938 Mnichovská do-– vznik Československého státu,  1938 Mnichovská do-
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Vánoce - dar pravého světla

Rabi se zeptal žáků své třídy: „Jak se pozná, že tma 
noci již končí a začíná svítání?“

Jeden z jeho 
žáků odpověděl: 
„Když lze na dál-
ku rozeznat na 
louce krávu od 
jelena.“ Rabi mu 
odvětil: „Jsi blíz-
ko pravdě, ale ne 
zcela“. 

Další žák se 
odvážil formu-
lovat odpověď: 
„Svítání začíná 
tehdy, když je 
možné na dálku 

rozpoznat květ broskvoně od květu jabloně.“ 
Rabi mu na to řekl: „Není to špatná odpověď, ale já 

mám na mysli ještě něco jiného. Když se podíváš do tvá-

ře jakéhokoliv člověka a okamžitě víš, že je to tvůj bratr 
a sestra, pak víš, že noc byla přemožena a že se objevila 
jitřenka.“

Význam Toho, jehož příchod o Vánocích slavíme, je 
snad nejkrásnějším způsobem vyjádřen slovy „v něm byl 
život a ten život byl světlem lidí“ (Jan 1,4). Betlémské 
dítě, Dárce života, je pravým Světlem, které zprostředko-
vává člověku správnou orientaci. Kéž smíme být zasaženi 
paprsky tohoto Světla o letošních Vánocích!

A ještě přání k Vánocům:
Přeji volům, aby neřvali z plna hrdla na všechny kolem,
oslům, aby nebyli paličatí a tupí,

ovečkám, aby nešly slepě za prvním lepším pastýřem,
pastýřům, aby si nemysleli, že ty ovečky jsou tak tupé, jak 
vypadají,

andělům, aby méně létali a víc chodili po zemi mezi lidmi,
králům, aby nezůstali nazí jen s korunou na hlavě,
a Svaté rodině, aby našla teplé místo v srdcích lidí.“

P. Mgr. Grzegorz Zych

 Rímskokatolická farnost ˇ

žáků odpověděl: žáků odpověděl: 
„Když lze na dál-„Když lze na dál-
ku rozeznat na ku rozeznat na 
louce krávu od louce krávu od 
jelena.“ Rabi mu jelena.“ Rabi mu 
odvětil: „Jsi blíz-odvětil: „Jsi blíz-
ko pravdě, ale ne ko pravdě, ale ne 
zcela“. zcela“. 

odvážil formu-odvážil formu-
lovat odpověď: lovat odpověď: 
„Svítání začíná „Svítání začíná 
tehdy, když je tehdy, když je 
možné na dálku možné na dálku 

hrozící trest smrti, se masově rozšířilo a stalo se v celé 
republice nadějí v lepší zítřky. 

Ve Vlkoši v této souvislosti nastávaly mnohdy kuriózní 
a životu nebezpečné situace. Rodiče žáků učitelky H. Tiché 
tajně poslouchali zprávy ze zahraničí, což se málokdy po-
dařilo utajit před dětmi. Jednou učitelka řekla, ať večer se 
podívají na oblohu a najdou hvězdu Severku. Jeden z žáků 
odpověděl:„nemůžu jít pozdě večer ven, protože naši poslou-
chají vždy rádio, a když v něm řeknou - Haló, volá Londýn - 
tak musím do pokoje jít spát.“ Často také ke katedře učitelky 
chodili žáci a ptali se, kde je nějaké místo na mapě. Bylo to 
právě to místo, které Američané nebo Rusové na Němcích 
dobyli, a o kterém bylo v noci v rozhlase hlášeno. Leckterá 

stařenka v té době studovala mapu světa. Sebebombastič-
tější hlášení německých vítězství nic neznamenalo, všich-
ni věřili jen zahraničnímu rozhlasu, zvláště rádiu Londýn. 
Povzbudivě hovořil také Moskevský rozhlas, který končil 
každé vysílání provoláním „Smrt okupantům“. 

Ani přes veškerou snahu protektorátního režimu se 
nepodařilo zmanipulovat masy lidí natolik, aby uvěři-
li německé propagandě. Něco jiného tvrdil protektorátní 
rozhlas a noviny, které hlásily jak český národ je loajální 
a šťastný pod ochranou Německé říše, a něco jiného si 
mysleli lidé ve městech, vesnicích a školách.

Mgr. Petr Hlavačka

Vánoční bohoslužby 2018 ve Vlkoši

24. 12.       23:00 hod.     Štědrý den   
25. 12.          9:30 hod.               Boží hod vánoční     
26. 12.           9:30 hod.               Svátek sv. Štěpána
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Farní tábor 2018 
Harry Potter

 Tábor se uskutečnil v červenci 2018 a nesl se v du-
chu - dětem důvěrně známého Harry Pottera. Harry Potter 
je mladý čaroděj, hrdina románů britské spisovatelky J. 
K. Rowlingové. Přinášíme Vám nyní ohlédnutí za farním 
táborem očima dětí a básniček, které složily jednotlivé ko-
leje (oddíly) přímo na táboře. 

Kolej LUNOVÝR
Jízdenku do Bradavic jsme dostali a pak už jenom čekali. 
A když jsme tam přijeli, všechno jsme si užili.  
Všichni zkoušky složili a ve zdraví přežili.
Bylo to tu krásné, za rok se uvidíme zase.

Kolej HRABOTLAP
Co se dělo v pondělí? Hlavně velké dělení.
Každý máme vlastní tým - nenapad nás jiný rým.
Máme také vlastní znaky, učíme se znáti draky.
Na bazéně jsme pěšky byli a dobře se tam pobavili.
A tímto se s Vámi loučí a na další tábor se těší kolej Hra-
botlap

Kolej BYSTROVÍZ
V úterý jsme na výlet do Frenštátu vyrazili,
baťůžky jsme si vším potřebným naplnili.
Vlakem jsme tam i zpět  jeli
a celý vagón jsme zaplnili.
Před obědem jsme se smáli,
potom jsme se napapali.

Kolej RYBOPLÁC
Ve středu jsme v komnatě byli,
svoje mozky zapojili.
A protože pršelo
pláštěnek se nám zachtělo.

Kolej ORLOZOB
Ve čtvrtek jsme famfrpál hráli a přitom se smáli.
K večeru jsme ringo hráli a špekáčky si k jídlu dali.
Čekala nás závěrečná zkouška,
každý si šeptal do ouška,
že čeká na kouzelníky porota
a nebude to pohoda.
Po zkoušce nás čekala stezka.
Pro malé to byla pecka.
V sokolovně jsme spali a před spaním si povídali.
Tímto čtvrtek končí a ORLOZOB se s vámi loučí.

Kolej VLKOSPÁR
Poslední den tábora, to je vždycky pohoda.
V sokolovně jsme se probudili
a na hraní her se naladili.

Náš tým si dobře vedl, 
všechno možné i nemožné svedl.
Vysvědčení dostaneme,
zítra už vstávat nebudeme.
Z tábora vás zdraví VLKOSPÁR.

 Dodala Jana Tomšů
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Povídání o jabloni a čtvero 
ročních období

Bylo, nebylo … aneb ze života v mateřské škole …
Jednoho jarního dne jsem přišel do školky a čekalo tu 

na mě velké překvapení. V rohu naší herny se spoustou 
hraček vyrostl obrovský strom.  Vlastně jsem ho neviděl 
úplně poprvé. Pozoroval jsem, jak paní učitelka kreslila 
tužkou jeho obrys na velikánský bílý papír. Dlouhé větve 
přečnívaly z papíru ven a paní učitelka je musela dolepit 
z dalších kusů menších papírů. Nakonec byl celý strom 
pohromadě a začalo malování. Moji kamarádi se střída-
li a namáčeli kousky žínky do temperových barev a celý 
kmen i větve postupně hnědly. Už jsem se trošku bál, že 
se na mě nedostane, ale nakonec jsem směl taky barvit. 
Paní učitelka říkala, že to dělám moc dobře, ale taky jsem 
při tom musel dávat veliký pozor, abych si neumazal triko 
nebo nešlápl do barvy. Strom se nevešel na žádný stůl, 
proto jsme ho barvili na zemi. A dnes čáry máry, najednou 
se objevil právě v tom rohu a vypadal přesně jako stromy 
na naší zahradě, když končí zima. Neměl zatím na sobě 
ani lísteček, a tak vypadal trošku smutně. Paní učitelka 
nám ale povídala, že je to jabloň čtvero ročních období, 
že tu s námi bude po celý rok a my jí budeme pomáhat se 
proměňovat. Možná je trošku kouzelná? A co je to vlastně 
čtvero ročních období???

Už vím, že venku proměňuje stromy příroda. To asi 
bude taky kouzelná … Je jasné, že na jaře má opravdu 
hodně moc práce, proto jsme jí i my děti trošku pomáhaly. 
Společně jsme zpívali „Voláme sluníčko haló “ a poved-
lo se to! Venku začalo být hezky teplo a rozkvetly nejdřív 
trnky a pak i jabloně. Ani naše jabloň ve školce už nemohla 
zůstat holá. Pustili jsme se do práce. Na růžové papíry jsme 
obkreslili jabloňové květy a co nejvíc pečlivě je vystříha-
li.  Potom jsme dostali spoustu proužků žlutého krepové-
ho papíru, které jsme trhali na kousky a dělali z nich malé 
kuličky pylu. Všechen pyl jsme potom lepili doprostřed 
květů. Nebylo to pro mě úplně jednoduché, protože ku-
ličky se chtěly lepit hlavně na moje prsty, no nakonec se 
to podařilo.  Hurá naše jabloň taky rozkvetla! Po květech 
se na stromku za nějaký čas objevily i zelené lístky. Ty 
jsme taky všechny vystříhali z tvrdého papíru a polepili 
je spoustou zelených papírových kuliček. Jé, to už chtělo 
opravdu hodně trpělivosti.

A potom přišlo léto. V létě jsem do školky nechodil, 
maminka říkala, že jsou prázdniny a bylo taky hodně teplo 
a já se skoro každý den koupal a dával si zmrzku … 

Ale na podzim se to ve školce pořádně proměnilo, ně-
kteří starší kamarádi odešli do školy a k nám zase přišli 

noví mladší. My-
slím, že se pořád 
všechno mění, pro-
tože i na stromech 
najednou dozrály 
hromady jablíček, 
sladkých jako med. 
Vím to, protože 
jsem jich letos sně-
dl pravdu hodně 
moc. Naše papí-
rová jablka se sice 
jíst nedají, ale jsou 
taky krásně zbar-
vená od žluté až do 
červené a na stromě 
se moc pěkně vyjí-
mají. Kreslili jsme je temperovými barvami na bílý papír. 
Když jsme venku všechnu úrodu otrhali, začalo víc foukat 
a ochladilo se.  Lístky se do rána probarvily a najednou 
jsou žluté, červené, oranžové i hnědé. Ve školce jsme pak 
zkusili právě takové vyrobit…Na tvrdý papír jsme nakres-
lili tužkou lístek. Potom jsme kouskem bílé svíčky dovnitř 
malovali žilky. Paní učitelka mě poprosila, abych na svíč-
ku hodně tlačil, ale i tak nebylo na papíře vůbec nic vidět. 
A potom to bylo úplně nejzajímavější. Dostali jsme vodo-
vé barvy a štětec, kterým jsme listy potírali, a najednou 
se na zabarveném listu objevily právě ty bílé žilky! Bylo 
to tak napínavé! Zkoušel jsem ty žilky úplně zamalovat 
barvou, ale nešlo to, vždycky se znovu vynořily. A tak 
to bylo i správně. Když bylo všechno suché, ještě jsme 
nakonec lístky vystříhali. 

Ale ani podzimem ještě rok nekončí, to ne, protože: 
„Bude zima, bude mráz …“ a my zkoušíme vyrábět sně-
hové vločky. Je moc důležité mít měkký bílý papír a umět 
ho správně poskládat. Je dobré skládat pomalu a pečlivě, 
protože pak je prý vločka moc krásná.  Opravdu se sna-
žím udělat to co nejlépe. Teď ale potřebuji ještě nůžky, 
se kterými chci vystříhat do složeného papíru malé dírky. 
Nakonec musím vločku opatrně rozprostřít a je to! Nemů-
žu uvěřit, že několik dírek udělalo tuto sněhovou dečku. 
Zkusím ji podlepit kouskem bleděmodrého papíru, aby 
ještě víc vynikla.  Jé, to je krásná zimní peřinka!

Náš příběh je u konce … Jabloň nám ukázala celý 
jeden dlouhý rok. Byli jsme s ní na jaře, v létě, na pod-
zim i v zimě.  Teď už jen tiše odpočívá a sní o jaru, jako 
stromy venku na naší zahradě. 

Děkuji, jablůňko, už vím, co znamená čtvero ročních 
období. 

Alena Packová, učitelka MŠ 

 Základní a materská skolaˇ ˇ
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Projekt Edison
O čem tento projekt je?

Jde o mezinárodní setkávání mladých lidí. Organizují 
se mezinárodní setkání stážistů z různých zemí. Stážisté 
jsou pečlivě vybíráni a za dobu 6 týdnů navštíví 6 škol 
v České republice. Zde prezentují své země, jejich tradice, 
historii, památky, oblečení, jídlo, zvyky…..

V týdnu od 17. 9. do 21. 9. 2018 byla naše škola zapo-
jena do mezinárodního projektu výměny stážistů. Na naši 
školu se přijeli podívat a celý týden se s námi setkávali 
tito tři stážisté:

 Ahmad Kanzua      Jordánsko
 Mariam Kotishadze   Gruzie
 Mariam Zaki               Indie
V pondělí na slavnostním zahájení jsme je přivítali 

ve školní družině chlebem a soli, které jim nabídla Eliška 
Kutálková, oblečena v kroji. Pan starosta je ofi ciálně při-
vítal za obec a paní ředitelka za školu. Stážisté se rozdělili 
do tříd, kde dětem představili své rodné země. Kromě his-
torických a zeměpisných informací jsme se dozvěděli za-
jímavé věci o oblečení, jídle a zvyklostech. Zatančili jsme 
si také jejich národní tance a seznámili se s abecedou a 
psaným písmem. Každý si své jméno mohl prohlédnout v 
arabské, gruzínském i indickém písmu a to nás moc bavi-
lo. I o přestávkách bylo příjemné si povídat, i když hlavně 
mimikou, s novými přáteli. Společné hry nás moc sblížily 
a stážisté vydrželi s dětmi i ve školní družině.

Ve středu večer byla prezentace pro veřejnost v so-
kolovně. Přátelské povídání trvalo až do desáté hodiny. 

I na tanec došlo.  Bylo to úsměvné a milé, opravdu jsme 
obdivovali výdrž všech stážistů.  I jim se ve Vlkoši moc 
líbilo…

Na závěr v pátek připravili zajímavé občerstvení v hos-
titelských rodinách a přinesli nám je do školy na ochutná-
ní. Bylo to tak pálivé a kořeněné – jak je zvykem v těchto 
zemích, že nám pusy doslova hořely! Zejména hostitelské 
rodiny si se zahraničními hosty užily náročný týden. Dě-
kuji všem rodinám za ochotné přijetí a ubytování. Sotor-
níkovi, Sobkovi a Kutálkovi  opravdu velmi pěkně přijali 
tyto stážisty a vytvořili jim vhodný domov na celý týden. 
Moc jim za tuto odvahu a ochotu děkuji. Určitě nás to 
všechny velmi obohatilo. Naslouchání angličtiny, ukáz-
ky prezentace, hry i tance nás za týden naučily více než 
sledování těchto informací na internetu.  Přeji nám všem 
příjemné a pohodové setkávání s šikovnými lidmi.

Mgr. Marie Uhlířová, ředitelka ZŠ a MŠ

I na tanec došlo.  Bylo to úsměvné a milé, opravdu jsme I na tanec došlo.  Bylo to úsměvné a milé, opravdu jsme 

Projekt Edison - Informace pro rodiče.

Vážení rodiče, v týdnu od 17. 9. do 21. 9. 2018 byla naše škola zapojena do mezinárodního projektu výměny stážistů.
Na naši školu se přijeli podívat a celý týden se s námi setkávali tito tři studenti:

Muž: Ahmad Kanzua z Jordánsko. Ženy: Mariam Kotishadze z Gruzie, Mariam Zaki z Indie
Učili se s námi, povídali si s dětmi, jedli naše jídla v jídelně. Byli ubytováni v rodinách ve Vlkoši, takže jsme se s nimi 

mohli potkávat i odpoledne a večer.
Bylo to pro nás všechny příjemné a pohodové setkávání. Mgr. Marie Uhlířová
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Projekt Edison v družině

Naši hosté ze zahraničí se dětem nevěnovali pouze 
v době vyučování, ale přišli za nimi i po vyučování do 
družiny. Velmi rychle překonali počáteční ostych dětí a na-
vázali s nimi kontakt. I přesto, že družinu navštěvují hlavně 
děti z první až třetí třídy, které ještě s angličtinou nemají 
téměř žádné zkušenosti, obrázky, ruce, nohy a úsměv jim 
pomohly překonat jazykovou bariéru a všichni si dobře ro-
zuměli. Na školní zahradě jste tedy mohli slyšet Mariam 
z Gruzie, jak  při „vyvolávce“ krásně česky vykřikuje „vo-
lám, volám, vyvolávám………“ , a naopak jak při počítání 
přeskoků přes lano s ní i prváčci  zvládají anglicky počítat 

až do dvaceti.  Jakmile se na zahradě objevil Ahmad, hned 
se na něj vrhlo klubko kluků s otázkou, zda hraje fotbal. 
Jeho „ yes“ vyvolalo mezi dětmi velké nadšení, a tak nako-
nec hrála fotbal celá družina včetně holčiček v šatičkách, 
které jindy nad čutajícími kluky ohrnují nos.

A tady pár názorů zúčastněných:
Staňa: „ Nejlepší bylo, když jsme všichni hráli s Ah-

madem fotbal.“  
Dája: „Nejvíce mě bavilo, když jsme učili Mariam hrát 

vyvolávku.“
Adélka a Verča: „Líbily se nám s nimi hry venku, hlavně 

fotbal s Ahmadem, a taky, že se šli podívat na náš bunkr.“
Tom, Aleš, Maty: „Bezva bylo hrát s nimi fotbal.“
Fanda: „Bavilo mě mluvit anglicky.“

Hana Apoleníková, učitelka ŽŠ

Postřehy paní učitelky 
Pavlíkové k projektu Edison

Ve dnech 17. - 21. 9. 2018 na naší škole proběhl pro-
jekt Edison. Jedná se o mezinárodní projekt, v němž stážisté 
z celého světa každoročně navštěvují naše školy. Na naši 
školu letos připadli tři stážisté: Ahmad z Jordánska, Mari 
z Gruzie a Mari z Indie. Dorazili k nám v pondělí ráno na 
malé přivítání, které jsme jim i s panem starostou připra-
vili. Uvítala je Eliška Kutálková v národním kroji tradičně 
chlebem a solí. Pak už se stážisté zapojili do výuky. Hráli 
s dětmi různé hry, ukazovali jim jejich zvláštní písmo a pre-

zentovali na dataprojektoru své rodné země. Děti se tak ne-
násilnou formou dozvěděly ledacos o jiné kultuře, tradicích 
a prostředí ve zmíněných třech zemích. Poslední den jejich 
návštěvy nám dokonce uvařili ukázky jejich národních jídel, 
takže děti mohly ochutnat jordánské a pěkně pálivé indické 
kari, i gruzínské placky. Nutno podotknout, že projekt se 
opravdu vydařil. Stážisté měli k dětem nesmírně přátelský 
vztah a loučení se tak neobešlo bez několika slziček. 

Velký dík patří hostitelským rodinám Kutálkových, 
Sobkových a Sotorníkových, které se nebály ztráty soukro-
mí i jazykových bariér a začlenily stážisty do běžného cho-
du svých domácností.

Mgr. Petra Pavlíková, učitelka ZŠ 

Projekt – „První pomoc není 
věda“

Tento projekt se uskutečnil dne 11. října 2018 na zá-
kladní škole. Vzdělávací akce byla určena pro všechny 
ročníky. Přednášející se snažila zobrazit pomocí plyšových 
hraček běžné denní situace z dětského světa, které pokračují 

následným úrazem 
různého charakte-
ru. Díky názorné 
ukázce na vybra-
ných dětech bylo 
poukázáno na 
včasné a správné 
ošetření úrazu. Jak 
postupovat si děti 
mohly samy vy-
zkoušet. Nechyběla ani modelová ukázka úrazu, aby před-
náška byla opravdu zajímavá a věcná. Děti měly možnost 
vyzkoušet si ošetřit „zraněného“ formou soutěží, za které 
byli následně oceněni. Celý program doprovázely písničky, 
jejichž obsah byl plný správných rad a postupů při ošetřování 
raněného. Touto zábavnou formou byly děti poučeny o bez-
pečnosti při jízdě na kole, prevenci před úrazem a násled-
ným ošetřením. Nakonec jako poděkování za pozornost si 
každé dítě mohlo vybrat plyšovou hračku, kterou si násled-
ně odneslo domů. 

Veronika Mišunová, učitelka ZŠ





zkoušet. Nechyběla ani modelová ukázka úrazu, aby před-zkoušet. Nechyběla ani modelová ukázka úrazu, aby před-
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Projekty na základní škole jsou 
zase o něco bohatší……

Mléko do škol
Od září 2018 jsme sepsali smlouvu s fi rmou Laktea a v rámci 

státní dotace děti dostávají krabičku mléka 250 ml jednou za 14 
dní. Škola má zájem o dodávky dotovaného mléka v odpoví-
dajícím množství podle počtu žáků a zapojila se do projektu 
„Mléko do škol“. Firma Laktea zajišťuje dodávky mléka 
přímo do školy jednou za 14 dní, a to v liché týdny. Pro děti 
je to velmi oblíbená nástavba svačiny. Protože jim mléko 
moc chutná, mohou je dostávat i formou pitného režimu k 
obědu, kde si vybírají mezi pitím pitné vody, ovocné šťávy 
a mléka podle vhodnosti obědového menu.

Memorandum
Tento zajímavý projekt nám umožňuje spolupracovat 

s Gymnáziem Jana Blahoslava a Střední pedagogickou ško-
lou Přerov, Denisova 3. Spolupráce je založena na vytvoře-
ní motivačního programu pro žáky pátého ročníku základní 
školy, kteří se budou účastnit pořádání workshopů s využi-
tím metod práce ve výuce cizích jazyků, fyziky a chemie, 
a to s podporou moderních technologii. Spolupráce bude 
probíhat v prostorách vybavených z prostředků dotačního 
titulu IROP. Tato stavební akce byla realizována s celko-
vými náklady 4,7 mil. Kč. Prakticky jedenkrát za čtvrtletí 
pojedou žáci naší školy do Přerova, kde pro ně na gymnáziu 
připraví adekvátní program. V rámci projektu budou poří-
zeny fotografi e a umístěny na internetových stránkách obou 
škol. Seznámí se s novými prostory a pomůckami a třeba 
je to bude motivovat k pokračování ve studiu na víceletém 
gymnáziu. Tato spolupráce potrvá po dobu pěti let, takže se 
všichni máme na co těšit.

Věřím, že to bude pro žáky velkým přínosem.
 Mgr. Marie Uhlířová

ředitelka ZŠ a MŠ Vlkoš

USNESENÍ
z ustavujícího zasedání zastupitelstva obce Vlkoš
konaného dne 31. 10. 2018

USZ/1/2018 Určení ověřovatelů zápisu a zapisovatele
USZ/2/2018 Schválení programu zasedání
USZ/3/2018 Volba starosty a místostarosty
   
Zastupitelstvo obce Vlkoš
USZ/3.1/2018 schvaluje  zvolení jednoho místostarosty
USZ/3.2/2018  určuje, že pro výkon funkce starosty 

bude člen zastupitelstva dlouhodobě uvolněn
USZ/3.3/2018 schvaluje, aby volba starosty a místosta-

rosty byla veřejná
USZ/3.4/2018 volí starostou obce  Miroslava Kroupu, 

nar. 29. 6. 1956, bytem Vlkoš, ul. Bochořská 48
USZ/3.5/2018 volí místostarostou obce Milana Hrdlič-

ku, bytem Vlkoš
USZ/4/2018 Zřízení fi nančního a kontrolního výboru
   Zastupitelstvo obce Vlkoš
USZ/4.1/2018 zřizuje fi nanční výbor a kontrolní výbor
   Oba výbory budou tříčlenné
USZ/4.2/2018 volí předsedou fi nančního výboru Mar-

kétu Červinkovou Mgr.
USZ/4.3/2018 volí předsedou kontrolního výboru Petra 

Matlochu
USZ/4.4/2018 volí členy fi nančního výboru Aleše Ří-

kovského, Pavla Bartáka
USZ/4.5/2018 volí členy kontrolního výboru Karla Po-

korného, Jiřího Fryče Ing., PhD.

USZ/5/2018 Zřízení výboru pro kulturu a sport
   zastupitelstvo obce Vlkoš
USZ/5.1/2018 zřizuje pětičlenný výbor pro  kulturu 

a sport 
USZ/5.2/2018 volí předsedou výboru pro kulturu a sport 

Tomáše Langera
USZ/5.3/2018 volí členy výboru pro kulturu a sport Pet-

ra Sobka, Dalibora Javorského
USZ/6/2018 Rozhodnutí o odměnách za výkon funkcí
 neuvolněných členů zastupitelstva

Zastupitelstvo obce Vlkoš 
 stanovuje výši odměn  za výkon funkce neuvolně-

ných členů zastupitelstva obce viz. příloha č. 4 Pře-
hled o odměnách za výkon funkce  neuvolněných čle-
nů zastupitelstva obce ode dne 1. 11. 2018.

USZ/7/2018 Určení pravomoci k rozpočtovým opat-
řením

Zastupitelstvo obce Vlkoš po projednání
1) bere na vědomí důvodovou zprávu
2) stanovuje  v souladu s § 102 odst. 2 písm. a) zákona 

č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění 
pozdějších předpisů kompetenci starosty obce k pro-
vádění jednotlivých rozpočtových opatření v následu-
jícím rozsahu: do výše 700.000.- Kč na jedno rozpoč-
tové opatření. Rozpočtová opatření v částkách vyšších 
může starosta obce samostatně provádět jen v přípa-
dech:

 Obecní úrad informujeˇ



Číslo 3            Vlkošský zpravodaj              Prosinec 2018

Strana 14

Výsledky Voleb do zastupitelstva obce Vlkoš, které se konaly ve dnech 5. 10. – 6. 10. 2018 
Počet osob zapsaných do výpisů ze stálého a zvl.seznamu voličů:      585
Počet voličů, kterým byly vydány volební obálky:       415
Počet odevzdaných úředních obálek:        415
Celkový počet platných hlasů pro jednotlivé volební strany a pro jednotlivé kandidáty:

a) rozpočtového zapojení účelově přidělených fi nančních 
prostředků z jiných rozpočtů

b) kdy zapojení výdaje vyžaduje nutný výdaj na zajištění 
chodu obce, v případě havárií nebo stavu nouze, výdaj 
k odvrácení možných škod, dále když včasné prove-
dení úhrady je vázáno penalizací a dopady penalizací 
mohou výrazně překročit případná rizika z neoprávně-
né úhrady

c) úhrady pokut, penále z rozhodnutí nadřízených orgánů 
a dohledů a další nutné výdaje, kdy schválení rozpoč-
tového opatření je nezbytné a má jen formální charak-
ter, protože výdaj musí být realizován

 Rozpočtové opatření ke konci kalendářního roku může 
starosta provádět bez omezení.  Kompetence pravomo-

ci k rozpočtovým opatřením  se uděluje na celé volební 
období.

 ZO si vyhrazuje právo na informaci o každém rozpoč-
tovém opatření provedeném v kompetenci starosty na 
nejbližším zasedání zastupitelstva konaném po schvá-
lení rozpočtového opatření starostou a jejího stručného 
odůvodnění (zdůvodnění je možno na zasedání podat 
i ústně). Starosta bude rozpočtová opatření provádět 
písemnou formou a číslovat je.

 Miroslav Kroupa  Milan Hrdlička
 starosta obce   místostarosta obce

Volební strana č. 1 
Nezávislí – Společně pro Vlkoš a Kanovsko

Poř. č.  Příjmení Počet
na kandidátce  jméno kandidáta hlasů 

1.  Pokorný Karel 178
2.  Fryčová Jana   75
3.  Sobek Petr   87
4.  Langer Richard   41
5.  Kutálková Kateřina   55
6.  Procházková Valerie   45
7.  Zapletal Petr   32
8.  Krčma Jiří   37
9.  Horák Jaroslav   47

Volební strana č. 3 
Spoluprací k prosperitě obce

Poř. č.  Příjmení Počet
na kandidátce  jméno kandidáta hlasů 

1.  Matlocha Petr 147
2.  Fryč Jiří 148
3.  Langer Ondřej   85
4.  Sládeček František   55
5.  Tomancová Ludmila   91
6.  Blaťák Jaroslav   70
7.  Burešová Marie   53
8.  Horák Jaroslav   92
9.  Macháček Roman   79

Počet mandátů pro jednotlivé strany
Volební strana č. 1 
Nezávislí – Společně pro Vlkoš a Kanovsko 1
Volební strana č. 2  - Obnova a rozvoj obce 6
Volební strana č. 3 - Spoluprací k prosperitě obce 2

Zvolení zastupitelé
Pokorný Karel – volební strana č. 1
Kroupa Miroslav – volební strana č. 2
Hrdlička Milan – volební strana č. 2
Červinková Markéta – volební strana č. 2
Langer Tomáš – volební strana č. 2
Barták Pavel– volební strana č. 2
Říkovský Aleš– volební strana č. 2
Fryč Jiří– volební strana č. 3
Matlocha Petr– volební strana č. 3

Volební strana č. 2 
Obnova a rozvoj obce

Poř. č.  Příjmení Počet
na kandidátce  jméno kandidáta hlasů 

1.  Kroupa Miroslav 305
2.  Hrdlička Milan 291
3.  Červinková Markéta 284
4.  Langer Tomáš 238
5.  Barták Pavel 220
6.  Říkovský Aleš 188
7.  Sládečková Ivana 184
8.  Javorský Dalibor 195
9.  Bajgar Lumír 196
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Stručně ze zasedání 
zastupitelstva obce 

Zastupitelstvo obce schválilo:
• Firmu Marek stav s.r.o. jako zhotovitele opravy objek-

tu hasičské zbrojnice
• Odprodej obecního pozemku za účelem výstavby tří 

garáží v lokalitě ul. Kyselovská
• Zhotovení projektové dokumentace pro výstavbu op-

tické sítě v obci (rychlý internet)

• Poskytnutí dotace T. J. Sokol Vlkoš na opravu víceú-
čelového hřiště s umělým povrchem a nákup bezpeč-
ných fotbalových branek pro mládežnické oddíly 

• Poskytnutí dotace Mysliveckému spolku Olšina Vlkoš 
na zřízení přípojky vodo a elektro pro mysliveckou 
chatu v hájku Olšičky

• Dohodu s úřadem pro zastupování státu o úplatném 
převodu objektu kaple na Kanovsku do majetku obce

• Firmu Presbeton Nova s.r.o. jako zhotovitele výstavby 
nových chodníkových tras na ul. Náves a 9. května

Oprava hasičské zbrojnice 

Zastupitelstvo obce schválilo záměr opravy objektu 
hasičské zbrojnice, od jejíž výstavby a předání do užívání 
uplynulo v letošním roce devadesát let. 

Stalo se tak z důvodu, že na hasičské zbrojnici se zača-
la objevovat řada stavebních závad. Na části venkovního 
zdiva, které tvoří římsy a sokly, došlo z důvodu zatékání 
dešťové vody k uvolnění některých cihel a hrozilo jejich 
zřícení. Hnilobou byly napadeny některé dřevěné trámy 
konstrukce střechy a na konci své životnosti byla také 
okna a vstupní vrata do objektu.  Samotný vzhled budovy 
také utrpěl necitlivým provedením venkovní elektrické 
přípojky, který poškodil cihlovou fasádu. Po prohlídce 
budovy a posouzení jejího technického stavu zpracovala 
projekční fi rma návrh její opravy. Zpracovaný soupis pra-
cí zahrnoval nejen odstranění výše uvedených stavebních 
závad, ale provedení celkové opravy objektu včetně věže 
s cílem obnovit její původní vzhled. Z toho důvodu byly 
všechny zednické práce prováděny způsobem, jakým byla 

hasičská zbrojnice postavena, tedy ručně. Materiál na zho-
tovení nových oken a hlavních vrat také respektoval dobu 
výstavby tohoto objektu, a proto byly vyrobeny z dubo-
vého masívu. Pro zhotovení nové krytiny střechy, okapů 
a svodů byl navržen měděný plech kvůli záruce jeho dlou-
hé životnosti. Nevzhledná elektrická přípojka se střešní-
kem uchyceným na zdi budovy byla zrušena a nahrazena 
kabelem uloženým ve výkopu pod terénem. Napojením 
okapových svodů na kanalizační potrubí byl zajištěn od-
vod dešťových vod ze střechy objektu do jednotné kana-
lizace. Vzhledem k tomu, že projektový záměr splňoval 
všechny podmínky a pravidla celostátního dotačního 
programu s názvem ,,Údržba a obnova kulturních a ven-
kovských prvků“, podala obec Vlkoš žádost o poskytnutí 
dotace a získání fi nančních zdrojů na tuto opravu ze stát-
ního rozpočtu.  Žádost o dotaci byla úspěšná. Výběrová 
komise ji zařadila do skupiny podpořených projektů a při-
znala obci dotaci ve výši 647 tis. Kč. Náklady na opravu 
objektu hasičské zbrojnice, které se realizovaly v průběhu 
roku 2018, byly stanoveny v celkové výši 945 tis. Kč. 

Miroslav Kroupa, starosta obce


Vyúčtování dotace 

na výstavbu chodníků

Po dokončení výstavby nových chodníkových tras 
v ul. Bochořská a Náves, které byly realizovány v rámci 
realizace 1. etapy projektu, byla zpracována podle pravi-

del dotačního programu IROP žádost o proplacení dotace 
na pokrytí uznatelných nákladů, které byly vynaloženy 
na realizaci tohoto investičního projektu.  Po provedené 
kontrole řídícího orgánu, kterým je Ministerstvo pro míst-
ní rozvoj, byla obci Vlkoš přiznána dotace z evropských 
fondů ve výši 1 685 tis. Kč. Následně v měsíci listopadu 
byly tyto fi nanční prostředky připsány na účet obce.  

Miroslav Kroupa, starosta obce


Hledáte práci? Rádi Vám 

pomůžeme!
V dnešní době je čím dál tím těžší najít práci, která 

by člověka bavila a za kterou by byl člověk dobře ohod-
nocený. Pomůžeme Vám. Jsme zapsaný spolek Hanácká 

aktivní společnost, který sídlí v Senici na Hané. Nabízí-
me Vám možnost zapojení do našeho projektu First Job. 
Najdeme a zaplatíme Vám potřebnou rekvalifi kaci nebo 



Číslo 3            Vlkošský zpravodaj              Prosinec 2018

Strana 16

Poděkování 

Obec Vlkoš vyslovuje poděkování členům Tělocvičné jednoty Sokol Vlkoš za přípravu a zajištění důstojné oslavy 100 let 
od vyhlášení samostatného státu Československé republiky, která proběhla v naší obci dne 27. října letošního roku

další vzdělávání v oboru, který Vás bude bavit a který je 
aktuálně potřebný na trhu práce. Pak si ověříte svoji volbu 
placenou měsíční praxí u ověřeného zaměstnavatele. A co 
bude dál? To už bude záležet jen a jen na Vás. Projekt 
je zaměřený na dvě cílové skupiny: na mladé lidi do 25 
let, kteří prozatím nevstoupili na trh práce, to znamená, 
že dosud neuzavřeli smlouvy typu hlavní pracovní poměr 
nebo dohodu o provedení činnost (na dohodu o provede-
ní práce se omezení nevztahuje), a na lidi ve věku 50 let 
a víc, kteří jsou nezaměstnaní – tedy bez práce. U této 
druhé skupiny nezáleží na vzdělání ani na předchozích 

zaměstnáních. Celý projekt probíhá ve spolupráci s Úřa-
dem práce, který nám pomáhá s oslovováním vhodných 
účastníků. Účast v projektu Vás nebude nic stát, protože 
je celý fi nancovaný z prostředků Evropská unie.

Pokud si myslíte, že Vám můžeme pomoci, neváhejte 
nás kontaktovat na telefonním čísle 604 558 643 nebo na 
e-mailu: fi rstjob@aktivsenice.cz, kde Vám rádi odpovíme 
na všechny dotazy. Pokud máte zájem o další informace, 
sledujte nás na Facebooku (www.facebook.com/fi rstjob.
has) nebo na webových stránkách projektu www.fi rstjob.
aktivsenice.cz

Vzpomínka 

V měsíci listopadu nás navždy opustila paní Svatoslava Měchurová, významná osobnost, která se velkým dílem 
zasloužila o rozvoj kulturního a společenského života v naší obci. Do veřejného života se zapojila v polovině šedesátých 
let minulého století. Společenské akce, které se z její iniciativy začaly pořádat, se staly již tradičními, neboť se konají do 

současné doby. Po dlouhá desetiletí také zastávala funkci knihovnice a kronikářky obce.
Byla také členem redakční rady, která před patnácti lety vydala první číslo Vlkošského zpravodaje. Za dobu jeho vydá-
vání připravila pro čtenáře velké množství příspěvků zaměřených hlavně na historii naší obce nebo popisující zajímavé 

události z dob minulých. 

Čest její památce. 

Betlém
Když se řekne Betlém, asi se většině lidí vybaví lido-

vé jesličky rozmanitých podob z nejrůznějších materiálů. 
Původně nešlo o hračku, ale o připomínku zásadních oka-
mžiků křesťanství spojených s narozením Ježíše v městě 
Betlémě v Izraeli. To proto, že Ježíš je pro křesťany Božím 
Synem ba dokonce zachráncem, tedy spasitelem, mesiášem

Betlémský příběh
Příběh putování Josefa a Marie do Betléma je popsán 

v Lukášově a Matoušově evangeliu. Jde o zprávu pocháze-
jící z 1. století po Kristu. Lukášovo evangelium ve druhé 
kapitole zachycuje narození takto: „Stalo se v oněch dnech, 
že vyšlo nařízení od císaře Augusta, aby byl po celém svě-
tě proveden soupis lidu. Tento první majetkový soupis se 
konal, když Sýrii spravoval Quirinius. Všichni se šli dát 
zapsat, každý do svého města. Také Josef se vydal z Ga-

lileje, z města Nazareta, do Judska, do města Davidova, 
které se nazývá Betlém, poněvadž byl z domu a rodu Da-
vidova, aby se dal zapsat s Marií, která mu byla zasnou-
bena a čekala dítě. Když tam byli, naplnily se dny a přišla 
její hodina. I porodila svého prvorozeného syna, zavinula 
jej do plenek a položila do jeslí, protože se pro ně nenašlo 
místo pod střechou.“ (Český ekumenický překlad Bible)

Nejkrásnejší svátky v roceˇ
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Betlém
Betlém je městečko položené na okraji pouště asi 7 km 

od Jeruzaléma. V době dešťů poušť rozkvete a stává se ví-
taným rájem pro stáda ovcí a koz. V letních měsících se 
opět mění v poušť. Není tedy divu, že v krajině přespávající 
pastýři se stali prvními svědky narození. Ale především je 
Betlém místem narození krále Davida. Ten vládl na pře-
lomu 11. a 10. st. před Kristem a byl považován za vzor 
všech králů a vládců.

Kalendář a Vánoce
Naše jesličky připomínají narození Ježíše. Nejstarší zá-

pis o slavení Vánoc je z roku 354 v římském chronografu. 
A není žádné tajemství, že nejde o skutečné datum narození 
Ježíše. To neznáme. Šlo o den, který podle nařízení císaře 

Aureliána z roku 275 po Kristu má být slaven jako den zro-
zení slunce. Pro křesťany nebylo nikdy myslitelné uctívat 
slunce jako boha. Zato věří, že pravý Bůh je nesmírně mi-
lující, proto je dárcem existence a života. Ba dokonce jde 
tak daleko, že se sám stává člověkem – Ježíš se narodí jako 
lidské bezbranné dítě. On je tím pravým sluncem. Příběh 
Ježíše však nekončí jesličkami, ale nalezne své vyvrcholení 
o Velikonocích. On – Bůh a člověk – bere na sebe všechny 
lidské viny, bídu, zlo a umírá v úplné vydanosti za každého 
z lidí hrozivou smrtí kříže. Ale Boží mocí smrt překonává a 
nyní nabízí všem, kdo uvěří v jeho jméno dar života. Váno-
ce jsou tedy úzce spojeny s dramatem Velikonoc a v mnoha 
ohledech je předznamenávají.

Lidové betlémy
Stavění betlémů lze spojit s římskou bazilikou San-

ta Maria Maggiore, kde byla vytvořena kopie Betlémské 
jeskyně již v 5. st. po Kristu. Ale vlastní scéna jesliček je 
asi pozdější. Je spojována se sv. Františkem z Assisi, který 
toužil zakusit atmosféru Vánoc, a tak postavil živý betlém 
a zde slavil své Vánoce v roce 1223. V našich zemích lze 
mluvit o rozšíření betlémů v rodící se době barokní. Do-
mníváme se, že první jesličky v naší zemi byly postaveny 
v Týnském chrámu v Praze v polovině 16. století a zdá se, 
že po zákazu Josefa II. byly právě takovéto jesličky vytla-
čeny z kostelů do domácností. Tím se rodí nový fenomén 
lidových jesliček. Dnes již jsou jesličky běžně v kostelích 
k vidění. Staví se na konci doby adventní, která trvá čtyři 
neděle před 25. prosincem a je vlastně přípravou na pří-
chod mesiáše. K vidění jsou po celou dobu vánoční, která 
začíná v předvečer slavnosti Narození Páně (Štědrým ve-
čerem) a končí slavností Křtu Páně. V některých kostelích 
zůstávají až do svátku Uvedení Páně do chrámu (2. února)

Vánoce jsou svátky klidu.  A tak se i Vy všichni na chvi-
linku zastavte, dopřejte si vánoční pohodu a klid, zajděte si 
na procházku a při ní se zajděte podívat třeba do kostela, na 
náves, na různé výstavy betlémů a okuste cosi jedinečného 
z Vánoc: tajemství i radost, které po staletí křesťané proží-
vají, když slaví narození Ježíše.

Betlémy se dnes vyrábějí z různých materiálů, nejčas-
těji jsou ze dřeva, najdou se ale i keramické či papírové, 
ze skla, z hlíny, z drátků, plstěné…. fantazii se meze ne-
kladou…
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Jaké rostliny si spojujeme 
s Vánocemi?

Víte, jaké zvyky se pojí se jmelím nebo proč si v období 
Vánoc pořizujeme vánoční hvězdu anebo odkud pochází 
vánoční kaktus? Pojďte si o rostlinách spojených s Váno-
cemi něco přečíst.

Jmelí
Větvička jmelí o Vánocích jistě nechybí skoro v žádné 

domácnosti. Čím více je na větvičce bílých bobulek, tím větší 
štěstí vás má čekat v novém 
roce. Tato stále zelená rostli-
na je odpradávna zahalena ta-
jemnem a mnoha legendami. 
Jmelí bylo součástí pohan-
ských obřadů. Bylo symbo-
lem života a ochranným talis-

manem. Věřilo se, že díky svým lepivým semenům má moc 
vyvolat nebo udržet svazek mezi dvěma osobami opačného 
pohlaví. Často se zavěšuje třeba nad štědrovečerním stolem 
či vchodem do domu a přináší do domu štěstí a požehnání. 
Pokud je nad stolem, tak každému stolovníkovi pak splní 
přání, pokud jej zašeptá do ohně první zapálené svíčky na 
vánočním stromečku. Magický účinek rostliny se umoc-
ňuje, je-li jmelí darováno, nikoli zakoupeno. Štěstí je také 
ovlivněno množstvím bobulek, čím víc jich snítka jmelí  
obsahuje, tím většího štěstí se obdarované osobě dostane. 
Z Anglie pochází zvyk, že muž může políbit každou dívku 
či ženu, kterou potká pod zavěšeným jmelím. Za každý po-
libek se utrhne jedna bílá bobulka. Poslední se na jmelí ne-
chá až do dalších Vánoc, aby z domu neodešla láska. Podle 
jedné z křesťanských legend rostlo jmelí jako strom. Z jeho 
větví prý Josef vyřezal o Vánocích kolébku pro Ježíška. Po 
třiatřiceti letech poté strom porazili Římané. Z jeho kmene 
vyrobili kříž, na kterém Ježíše ukřižovali. Strom jmelí pak 
seschl do malých keříků a stejně jako věřící jsou živi z Kris-
tova těla, tak i jmelí ze živin jiných stromů. Jmelí má přes 
tisíc odrůd, není jednoduché je v přírodě nalézt. Je takzva-
ným poloparazitem. To znamená, že není úplně závislé na 
svých hostitelích – listnatých stromech, hrušních, jabloních 
i javorech. Ptáci roznášejí jeho semena, ze kterých po za-
kořenění vyrazí listy. 

Vánoční hvězda 
Květina lidově nazývaná vánoční hvězda je neodmysli-

telnou součástí Vánoc. Pochází z Mexika, kde dorůstá roz-
měrů malého stromu. Má zelené listy se žlutým žilkováním 
a několik barevně odlišných – sytě červených listů. Ty se za-

čínají zabarvovat v období na 
konci podzimu a začínající 
zimy (doba, kdy se zkra-
cují dny). V zimě rostlina 
také kvete a dosahuje nej-
větší krásy. Vánoční hvěz-
da neboli pryšec nádherný 

má několik dalších názvů, například Poinsettia, Kristova 
koruna nebo Květ svaté noci. V nahuatlu, jazyku Aztéků, 
se rostlina nazývá Cuitlaxochitl (ze slov cuitlatl, zbytek, 
a xochitl, květina), v překladu znamenající „květina, která 
roste ve zbytcích či půdě“. Aztékové rostlinu používali 
k výrobě červeného barviva a jako antipyretikum. V sou-
časné době je v Mexiku a Guatemale známá jako Noche 
Buena, tedy Štědrý den. Její asociace s Vánoci má kořeny 
v Mexiku 16. století, kde pověst vypráví o mladé dívce, 
jež byla příliš chudá na to, aby mohla Ježíšovi dát dárek na 
oslavu jeho narození. Příběh vypráví, že dítěti anděl poradil 
natrhat obyčejný plevel z okraje cesty a položit je před kos-
telní oltář. Z plevelu vyrašily karmínové „květy“ a staly se 
krásnými poinsettiemi. Od 17. století začleňovali v Mexiku 
tuto rostlinu do vánočních oslav františkáni. Tvar hvězdy 
z listů prý symbolizuje betlémskou hvězdu a její červená 
barva představuje krev jako oběť ukřižování Ježíše. Ve 
Spojených státech se dokonce 12. prosince slaví národní 
den Poinsettie (vánoční hvězdy). Ve Španělsku je rostli-
na známá jako Flor de Pascua, což znamená „velikonoční 
květina“. V Chile a Peru je známá jako „Koruna And“. Při 
nákupu vánoční hvězdy je důležité, abyste se ujistili, zda 
jsou listy sytě zbarvené a zda mezi nimi najdete poupata. 
Již rozkvetlá či odkvetlá Vánoční hvězda totiž brzy uva-
dá, listy opadají a o Vánocích se tak červených okrasných 
listů nedočkáte. Pozor dejte také při převozu rostliny z ob-
chodu domů, aby neomrzla. Květina by se měla pěstovat 
na světlém místě v běžné pokojové teplotě. Zálivka by měla 
být střední, tedy aby substrát nebyl nikdy suchý ani mokrý, 
dobré je udržovat stálou vlhkost.

Vánoční kaktus
Vánoční kaktus patří do rodu Schlumbergera, rodu epi-

fytických kaktusů, které pocházejí  z tropické části dešt-
ných pralesů z Brazílie a ze Střední a Jižní Ameriky. Jedná 
se o takzvané epifyty, tedy rostliny, které rostou na jiných 
rostlinách (ne v půdě), nejčastěji ve větvích stromů. Nejed-

ná se však o parazity, protože 
si veškeré živiny obstarávají 
samy. Dospělá rostlina může 
dosáhnout i výšky 1 metru. 
Plazivé větvičky jsou tvoře-
ny oválnými články, které 
na konci zdobí hvězdicovité 

květy. Vánoční kaktus kvete na konci podzimu a začátkem 
zimy záplavou červenorůžových hvězdicovitých květů, 
které nemají žádnou vůni. Červenorůžová barva květů je 
nejčastější, ale květy mohou být také bílé, žluté, růžové 
nebo fi alové. Lidově se rodu Schlumbergera říká vánoč-
ní kaktus, protože v evropských podmínkách květe prá-
vě v tomto období. V Brazílii se mu naopak říká Flor de 
Maio – májový květ, protože na jižní polokouli kvete 
právě v květnu. Rostliny s poupaty bychom neměli přemis-
ťovat, protože hrozí nebezpečí jejich opadání.Vánoční kak-
tus je poměrně nenáročnou rostlinou, která při dostatečné 
péči vydrží i několik let. Potřebuje světlé nebo polostinné 
místo, kam nedopadají sluneční paprsky přímo. 

štěstí vás má čekat v novém štěstí vás má čekat v novém 
roce. Tato stále zelená rostli-roce. Tato stále zelená rostli-
na je odpradávna zahalena ta-na je odpradávna zahalena ta-
jemnem a mnoha legendami. jemnem a mnoha legendami. 
Jmelí bylo součástí pohan-Jmelí bylo součástí pohan-
ských obřadů. Bylo symbo-ských obřadů. Bylo symbo-
lem života a ochranným talis-lem života a ochranným talis-

manem. Věřilo se, že díky svým lepivým semenům má moc manem. Věřilo se, že díky svým lepivým semenům má moc 

čínají zabarvovat v období na čínají zabarvovat v období na 
konci podzimu a začínající konci podzimu a začínající 
zimy (doba, kdy se zkra-zimy (doba, kdy se zkra-
cují dny). V zimě rostlina cují dny). V zimě rostlina 
také kvete a dosahuje nej-také kvete a dosahuje nej-
větší krásy. Vánoční hvěz-větší krásy. Vánoční hvěz-
da neboli pryšec nádherný da neboli pryšec nádherný 

ná se však o parazity, protože ná se však o parazity, protože 
si veškeré živiny obstarávají si veškeré živiny obstarávají 
samy. Dospělá rostlina může samy. Dospělá rostlina může 
dosáhnout i výšky 1 metru. dosáhnout i výšky 1 metru. 
Plazivé větvičky jsou tvoře-Plazivé větvičky jsou tvoře-
ny oválnými články, které ny oválnými články, které 
na konci zdobí hvězdicovité na konci zdobí hvězdicovité 
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Vánoční � ání
Tělocvičná jednota Sokol Vlkoš děkuje všem za přízeň nejen v uplynulém roce a rovněž za pomoc při pořádání sportovních a kulturních 

akcí. Děkujeme všem, kteří tyto akce navštěvují a tím podporují kulturní dění a hlavně sportovní aktivity v naší obci, děkujeme všem cviči-
telkám a cvičitelům, trenérům za obětavou práci a všem dětem a mládeži za to, že v dnešní době počítačů a internetu mají o sport zájem. 

Všem přejeme příjemné prožití svátků vánočních, pevné zdraví, štěstí a pohodu v kruhu Vašich rodin a svých blízkých. Přijměte i přání 
osobních i sportovních úspěchů nejen v novém roce 2019. Těšíme se, že v příštím roce rozšíříte naše řady.

Za výbor TJ Sokol Vlkoš Simona Prečanová

Vánoční recepty
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Okénko pro děti

Vážení spoluobčané, 
pomalu končí další rok, rok osudových osmiček stoletého výročí naší krásné republiky a nastává čas vá-
noční. Čas, kdy bychom se měli všichni aspoň na chvíli zastavit, zastavit a vydechnout, vymanit se z toho 

zběsilého tempa, jakým se žene dnešní doba stále kupředu. Zkuste otevřít oči zimní kráse, zamrzlým okenním 
tabulkám a večerní obloze plné jasných hvězd. Zkuste si přivonět k cukroví, nechat se unášet podmanivou 

vůní jehličí, naslouchat cinkání rolniček a krásným koledám a k tomu všemu Vám všem přeji, abyste si našli 
čas na chvíli se zastavit nejen o Vánocích, ale i během roku. Abyste co nejvíce času mohli trávit po boku 

svých nejbližších či ve vzpomínkách na ty nejhezčí okamžiky Vašeho života, abyste v dnešní uspěchané době 
vždy nacházeli cíl a smysl Vašeho života. 

Do nového roku 2019 Vám všem přeji hodně zdraví, štěstí, osobní pohody a Božího požehnání.
Za redakční radu Simona Prečanová

Sníh a jeho stopy

Během většiny roku žijí lesní zvířata jakoby nepovšimnuta, stačí ale, aby všechno kolem překryl sníh, 
a stane se najednou spousta zvířat nápadnějšími. A to díky podpisům, které na sněhu zanechávají. Zkuste děti, 
určit, kterým zvířatům patří tyto stopy. Aby Vám šlo hádání lépe, něco si o zvířátkách přečtěte. Získané vědo-
mosti Vám budou nápovědou.

3 4

1 2
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Zajíc polní (Lepus europaeus) 
Zajíc je rod savců z čeledi zajícovití, do které patří 

i podobný králík. Jde o býložravce schopné velmi rych-
lého běhu. V Evropě žijící zajíc polní (Lepus europae-
us) dokáže vyvinout rychlost až 70 km/h. Zajíc polní je 
hojný druh zajíce žijící na velkém území Evropy a zá-
padní Asie. V současné době populace zajíce polního na 
většině území ČR výrazně klesá. Na stopách zajíce jsou 
nápadné otisky zadních chodidel vedle sebe a předních 
za sebou.

Vlk obecný (Canis lupus)
Vlk obecný je velká psovitá šelma. Původně byl roz-

šířen po celé severní polokouli, nyní je jeho výskyt znač-
ně omezen.  V Česku se vyskytují poměrně v malé míře, 
pravidelně pouze při hranicích se Slovenskem. Před-
ní končetiny vlka jsou sice pětiprsté, první prst je však 
posazen hodně vysoko (neotiskuje se) a stopa je tak jen 
čtyřprstá, se zřetelnými otisky dlouhých drápů. Velmi 
podobný vzhled i velikost (délka měřená bez drápů 8–12 
cm) však mohou mít i otisky stop velkých psů. 

Vydra říční (Lutra lutra) 
je známá lasicovitá šelma a jediný druh vydry vysky-

tující se na území České republiky. Všeobecně je roz-
šířená v Evropě, Asii a severní Africe, kde ji můžeme 
spatřit poblíž stojatých i tekoucích vod. Stopy vyder jsou 
pětiprsté, při rozevření celé tlapky téměř okrouhlé, drápy 
se otiskují jen slabě.

Liška obecná (Vulpes vulpes)
je nejrozšířenějším divoce žijícím zástupcem šelem. 

Oblast jejího přirozeného výskytu zahrnuje Euroasii, Se-
verní Ameriku a severní Afriku. Liška je nejrozšířenější 
středně velkou šelmou České republiky a vlastně i celé 
severní polokoule. Její stopa je typickým otiskem nohy 
psovité šelmy se čtyřmi prsty a nezatažitelnými drápy. 

Srnec obecný (Capreolus capreolus) 
je hojně rozšířený sudokopytník z čeledi jelenovití. 

Z evropských druhů jelenovitých je nejmenší. Samice 
srnce se nazývá srna (řidčeji srnka), mládě pak srnče 

(řidčeji srně). V České republice se jedná vedle prasete 
divokého o nejrozšířenější spárkatou zvěř. Srnec se vy-
značuje menší až drobnou velikostí stopy, jejím oválným 
až vejčitým obrysem, málo zřetelnými bříšky a poměrně 
vysokou hrázkou, tj. úzkým výstupkem sněhu mezi obě-
ma kopýtky.

Bobr evropský (Castor fi ber) 
je až metr velký, zavalitý hlodavec s hustou srstí 

a dlouhým plochým ocasem. Je velmi přizpůsoben vod-
nímu životu, rád si staví soustavy kanálů a hrází. Jeho 
potravu tvoří kromě bylin i větvičky a lýko. Otisky před-
ních tlapek jsou drobnější, zadní tlapky s plovací blánou 
mají oproti nim asi trojnásobnou velikost. Obě končetiny 
jsou zřetelně pětiprsté. 

Pokud si chcete děti zkrátit čekání na Ježíška, tak až 
napadne sníh, běžte s rodiči ven, na procházku. Máme 
pro Vás pár úkolů, kterými si můžete čekání na Ježíška 
zkrátit a ještě budete na čerstvém vzduchu. Úkoly:
- vydejte se v zimním období s rodiči do přírody a hle-

dejte ve sněhu stopy zvířat
- vyšlapejte si také svoje stopy do sněhu
- vydejte se společně nakrmit lesní zvěř
- vyrobte krmítko nebo nakrmte ptáčky, kteří u nás pře-

zimují
- vyrobte si tiskátka (třeba z brambor) a na bílý papír si 

natiskněte stopy zvířátek jako ve skutečnosti
- vyrobte si z modelíny (plastelíny) různá zvířátka
- přečtěte si pohádku o zvířátkách nebo poproste rodi-

če, ať vám ji přečtou
- zazpívejte si společně písničku o zvířátkách
- podívejte se společně na nějaký přírodopisný fi lm
- nakreslete nám obrázek, jak jste byli pozorovat sto-

py ve sněhu nebo krmit zvířátka. Nejhezčí obrázky 
budou odměněny a uveřejněny v příštím čísle Vlkoš-
ského zpravodaje. Obrázky noste paní Simoně Pre-
čanové do konce ledna. Na zadní stranu napište, kdo 
obrázek namaloval a kolik má roků.

Řešení 
1.Bobr, 2. Vydra, 3.Vlk, 4. Srnec, 5.Liška, 6. Zajíc

5 6
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Omalovánky

Rady do zahrady
Zimní řez jádrovin
Hlavním obdobím, kdy je třeba provádět řez jabloní, 

hrušní a kdouloní, je předjaří. Nejvhodnějšími měsíci 
je únor a březen. Základní pravidlo řezu, které platí pro 
všechny ovocné stromy a řez v jakémkoli období je sna-
ha o dodržení stavby koruny podobně, jako je to v příro-
dě. To znamená zejména dbát o to, aby měl strom jeden 
hlavní výhon, odborně řečeno terminál. Zapěstování duté 
koruny bez terminálu se doporučuje v domácích podmín-
kách pouze u broskvoní. 

Řez jádrovin v předjaří můžeme rozdělit do třech 
skupin podle věku stromu.

1. Řez výchovný - provádí se každoročně do tří let po 
výsadbě. Podporuje ujmutí stromku a je nezbytný pro vy-
tvoření dostatečných přírůstků. Pokud je správně prová-
děný, v průběhu života stromu řežeme již jen minimálně.

2. Řez udržovací = průklest - dělá se v průběhu života 
stromu každý rok nebo méně, od 4. roku po výsadbě až do 
období, kdy je nutné provést řez zmlazovací. A po tomto 
řezu také.

3. Řez zmlazovací - provádí se jednou za život stromu 
v době, kdy jeho plodnost rapidně klesá. To bývá zpravi-
dla po 15 a více letech. Jeho úkolem je prodloužit období 
růstu a plodnosti, životnost stromu je pak delší až o 1/3.

Na svých zahradách se nejčastěji setkáte se stromy 
v produkčním věku, tedy vyžadujícími řez udržovací. 
Účelem tohoto typu řezu je především odstranit suché 
a poškozené větve a prosvětlit korunu. Myslete na známé 
úsloví: Kam nechodí slunce, chodí lékař. V zahuštěných 
korunách se lépe daří patogenům a samozřejmě klesá 

plodnost. Odstraňujte proto křížící se a zahušťující větve. 
Dbejte o to, aby každá větev, i když na ní bude listí, měla 
dostatek prostoru. 

Velmi častou chybou, se kterou se na zahradách se-
tkávám, je plošné zkracování koncových výhonů. A to 
jak silných větví, tak mladých, tenkých. Je to velká chyba 
minimálně ze dvou důvodů. Pokud je zakracování oprav-
du plošné, strom má vždy tendenci vše, o co byl „obrán“, 
znovu nahradit. Takže výsledkem takového řezu je, že 
další rok musíte konce ořezávat ještě více. A druhým dů-
vodem je, že jádroviny plodí obvykle na dvouletém dřevě. 
Jednoleté dřevo vyrůstá z toho dvouletého. Tudíž při zkra-
cování konců se připravujete o úrodu ať už letošní, nebo 
příštího roku. Konce větví se zakracují jen v případech, 
kdy větev přesahuje do prostoru, kde vadí, nebo konkuruje 
jiné větvi. Ale vždy si buďte vědomi toho, že vyžene nový 
letorost, který se bude snažit odřezanou část nahradit.

Správně prováděný řez samozřejmě zvyšuje plodnost 
a prodlužuje životnost stromu, ale pouze z cca 15%. Na 
kvalitu i množství plodů a jeho zdravotní stav má vliv 
mnoho dalších faktorů. Je to především správná volba od-
růdy, podnože, vhodné místo pro výsadbu, půdní a klima-
tické podmínky, hnojení a v posledních letech výrazně na-
bývá na významu závlaha. Obecné doporučení, které platí 
pro všechny oblasti zní, pokud si nejste jistí svojí volbou 
nebo postupem, poraďte se s odborníkem.

Našim zahradám zatím vládne paní Zima, ale těšit se 
a připravovat se na zahradní práce 

v příštím roce můžeme už teď. Přeji Vám všem plodný 
rok 2019, ať sklízíte bohatou úrodu nejen na svých zahra-
dách. 

Ing. Jana Fryčová 
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A konečně teče!

To zvolali myslivci z Mysliveckého spolku Olšina z. s. 
koncem července letošního roku, takřka jednohlasně. Ale 
jak to vlastně všechno začalo?!

Dne 14. února 2015 se konala každoroční výroční 
schůze MS Olšina Vlkoš z. s., které se zúčastnil mimo jiné 
i náš starosta obce Miroslav Kroupa. V diskuzi, která je 
nedílnou součástí této schůze, nám bylo sděleno ústy pana 
starosty, že jsme sice aktivní složkou v obci, ale málo čer-
páme peníze, které nám je obec ochotna poskytnout. To 
jsme vyslechli a dohodli se, jak v dané situaci pokračovat.

Hned 2. března 2015 zasedl výbor MS Olšina Vlkoš z. s. 
na pravidelné výborové schůzi a zde se zrodila myšlenka 
zbudovat vodovodní přípojku do námi využívané chaty v 
Olšičkách. Dlouhodobý problém s vodou v chatě byl už 
znát i na využití tohoto místa pro veřejnost. Místní studna 
má sice vody dost, ale po rozborech bylo zjištěno, že je 
voda závadná. Voda v této studni je hodně agresivní a zni-
čila nám spousty drahých čerpadel. Tento návrh výboru 

byl členskou schůzi 20. března 2015 schválen. Byla se-
psána žádost na zbudování vodovodní přípojky a předána 
na obecní úřad ke schválení. Souběžně s touto žádosti byl 
osloven projektant v tomto směru zběhlý Josef Krampla 
a byl požádán výborem MS Olšina Vlkoš z. s. o vypraco-
vání studie vodovodní přípojky do areálu Olšičky. Tuto 
zjednodušenou dokumentaci i s položkovým rozpočtem 
předal výboru MS Olšina Vlkoš z. s. 25. dubna 2015. Vý-
bor MS dále jednal se zastupiteli obce o co nejefektivněj-
ším zainvestováním této akce. Je pravdou, že položkový 
rozpočet, kdyby tuto akci dělala fi rma na klíč, byl vyčíslen 
částkou 1 316 000,- Kč. Daná částka nemohla být akcep-
tovaná z rozpočtu obce vzhledem k investičním akcím 
v obci. Nic méně se rozběhlo úřednické kolečko k vyří-
zení stavebního povolení. Kdo z občanů něco podobného 
vyřizoval, tak ví, o čem mluvím. Je to v rámci legislativy 
běh na dlouhou trať. 

Každá instituce má 
na vyřízení žádosti tři 
měsíce a tak se stalo, 
že oznámení územní-
ho řízení proběhlo až 9. 
května 2018. Členové 
MS Olšina Vlkoš z. s. 
neleželi na vavřínech, 
ale celou dobu se snažili 
co nejvíce tuto akci zlev-
nit. Byly sečteny částky 
na přípojku, hadice na 
celou trasu, výkopové 
práce, napojení vodo-
vodní přípojky na řád, 
připojení nového kabelu 
NN (neboť starý kabel 
byl několikrát opraven) a vyšla předběžná částka na cca 
340 000,-. Bylo dohodnuto se zastupiteli obce, že si tuto 
přípojku udělá MS Olšina Vlkoš z. s. svépomocí a obec 
jí maximálně fi nančně podpoří částkou 340 000,-. Délka 
výkopu činila 750 m, z toho důvodu již začátkem června 
začaly přípravné práce, jako geodetické vytýčení výkopu, 
navážení písku na zapískování výkopu, zakoupení hadi-
ce, vodoměrné šachty a ochranné fólie. Když nám bylo 
sděleno 6. července 2018 ze stavebního úřadu, že je sta-
vební povolení konečně právoplatné, zajásali jsme a hned 
9. července 2018 začali s výkopovými pracemi s dohod-
nutou fi rmou pana M. Žádníka z Přerova. Díky dobré pří-
pravě se věci daly do pohybu a souběžně s výkopovými 
pracemi byly členy Mysliveckého spolku z. s. provedeny 
svépomoci protlaky pod komunikacemi, které vodovodní 
přípojku křížily. Dále členové a příznivci začistili výkop, 
natáhli hadici vodovodní přípojky, která byla spojová-
na po 100 m, následně byl vložen kabel NN, tohle bylo 
vše zapískováno asi cca 80 t písku, na tento materiál byla 
v celé délce položena ochranná fólie a závěrem byl výkop 
zahrnut. Nadále členové MS Vlkoš z. s. a příznivci provedli 
dokončovací terénní úpravy. Díky dobré spolupráci, pří-
pravám a povětrnostním podmínkám, ale hlavně desítkám 
až v součtu stovkám brigádnických hodin byla tato celá 
akce maximálně zlevněna a nepřesáhla částku 370 000,-. 
Díky novému přívodu vody a kabelu NN byla provede-
na celková rekonstrukce rozvodu vody včetně sociálního 
zařízení a částečná rekonstrukce rozvodu elektřiny. Nový 
kabát si zasloužila i kuchyňka včetně nových spotřebičů. 

Touto cestou bychom chtěli poděkovat zastupitelům 
obce Vlkoš za fi nanční podporu, členům MS Olšina z. s. 
a všem příznivcům za obětavé nasazení v průběhu celé 
přípravy i následné akce samotné. 

Romana Horáková, MS Olšina Vlkoš z. s.

Ze zivota obceˇ
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Zájezd Klubu seniorů

Klub seniorů uspořádal 6. září 2018 zájezd na hrad 
Český Šternberk a Čapí hnízdo. Odjeli jsme ráno v 6.00 
hodin po dálnici směrem na Prahu. Nejdříve jsme navštívi-
li hrad Český Šternberk. Prohlídku jsme měli domluvenou 
od 10.00 hodin. Rozděleni do dvou skupin jsme stoupali 
po schodech do druhého patra. V prvním patře jsou sou-
kromé prostory majitelů hradu - Zdeněka Sternberga, kte-
rému je úctyhodných 95 let, a jeho paní, které je 89 roků. 
Druhé patro je celé zpřístupněné veřejnosti, k vidění je 
veškerý dochovaný inventář. Od roku 1949 dělal na hradě 
průvodce otec dnešního majitele a zapsal veškerý inventář 
i obrazy, proto všechno na hradě zůstalo, nic nebylo od-
vezeno. Obdivovali jsme rytířský sál s bohatou štukovou 
výzdobou, vyřezávaný nábytek, rodovou galerii, původní 

zařízení jídelny, žlutý salonek, kapli, mnoho obrazů a mě-
děných rytin.

Plni dojmu jsme šli na parkoviště k autobusu. O půl 
dvanácté jsme odjížděli k tolik diskutovanému Čapímu 
hnízdu do Olbramovic, kde si nás na parkovišti vyzvedla 
paní Katka, která nás zavedla přímo do rozlehlé jízdárny 
na oběd.  Po obědě, zhruba v půl druhé nás opět rozdělili 
do dvou skupin po dvaceti lidech a šli jsme na prohlídku 
areálu, který je postaven na ploše, kde byl původně lihovar. 
K vidění upravené cestičky a malé ukázky zvířat a ptáků, 
kteří byli postiženi a které zde léčí. Po vyléčení je již ale 
nevypouštějí do volné přírody, ale zůstávají ve voliérách, 
protože neumí lovit a ve volné přírodě by nejspíš zahynuli. 
Povídání bylo velmi poučné. Domů jsme přijeli večer a moc 
spokojeni. Zájezd se ku spokojenosti všech vydařil. 

Marta Macháčková,  Klub seniorů



Přejezd přes vlkošský rybník

Letní prázdniny nás napadlo obohatit o již několik let 
nekonající se přejezd přes rybník na Kanovsku. Jako ideální 
den  jsme vybrali sobotu 11. 8., a tak nic nebránilo v tom za-
čít s přípravami samotné lávky a dalších organizačních věcí. 

Díky několika dobrovolníkům, 
kterým bych chtěla touhle ces-
tou velmi poděkovat, se nám 
podařilo vše přichystat a akce 
mohla vypuknout.  V dopoled-
ních hodinách začala registrace 
závodníků, kteří měli odvahu 
a chuť se zúčastnit. Přejezdy 
proběhly dvoukolově s tím, že 
závodník, který lávku zdolá co 
nejpomaleji, zvítězí. Byly dvě 
kategorie – kategorie muži a 
kategorie ženy. Závody jsme 
ještě nakonec okořenili o tan-
demový přejezd lávky v kolečkách, kdy jeden závodník tla-
čil kolečka a druhý byl jako pasažér.  Celkově si myslíme, 
že se akce vydařila a velká účast spolu s krásným počasím 
nás velice potěšila. Závěrem tedy děkuji za odvahu všem 
účastníkům závodu a samozřejmě také všem, kteří si našli 
cestu na náš Kanovský rybník a mohli si s námi akci užít.

Pavla Pisaříková, TJ Sokol Vlkoš

Vážení příznivci ochotnického 
divadla,

jsme moc rádi, že po „technických“ problémech jsme 
Vás po prázdninách mohli konečně přivítat na premiéře di-
vadla.  Ve čtvrtek 20. září se uskutečnila částečně veřejná 
generálka, která dopadla velmi dobře a tak nic nebránilo 
tomu Vás přivítat v sobotu 22. září na premiéře. Odehráli 
jsme Vám anglickou konverzační komedii Raye Cooneho 
1+1=3 (Jeden plus jedna jsou tři). Je to komedie o tom, 





Číslo 3            Vlkošský zpravodaj              Prosinec 2018

Strana 25



jak jeden nedodržený harmonogram změní nejeden lidský 
život. John Brown je taxikář, kterému se kvůli přísně do-
držovanému harmonogramu daří léta utajovat skutečnost, 
že má dvě manželky. Vše klape právě kvůli onomu přísně 
dodržovanému harmonogramu. Jednoho dne se však kvůli 
okolnostem dostane do nemocnice a na policii. Nepodaří 
se mu tak dodržet svůj časový harmonogram a rozjíždí 
se velký kolotoč lží, do kterých se stále více zamotává. 
A pokud vám s tím vysvětlováním ještě pomáhá poněkud 
neohrabaný kamarád z 1. patra, je o zábavu rozhodně po-
staráno. Zajímavé to začne být, když se John ke všemu při-
znává a poprvé říká pravdu, nikdo mu však nevěří. Aneb: 

1 manžel + 2 manželky + 2 sousedé + 2 detektivové + 1 
neodbytný reportér = skvělá komedie plná nečekaných 
zvratů. Zaplněná sokolovna, Váš velký potlesk a následné 
odezvy nám potvrdily, že vybrat zrovna toto představení 
byla správná volba. Představení jsme odehráli ve Vlkoši  
ještě následující den, tedy v neděli 23.září. Následovalo 
pozvání do Beňova, kde jsme představení odehráli v rámci 
hodových oslav v neděli 7. října a následně rovněž v ne-
děli 14. října v Přestavlkách. Na přání spousty z Vás, kteří 
jste nestihli premiéru,  jsme se rozhodli odehrát ve Vlkoši 
ještě derniéru a to v sobotu 10. listopadu. Sál vlkošské so-
kolovny se opět naplnil a my z toho máme velkou radost. 
A protože byla hra tak úspěšná, tak Vás již nyní můžu nalá-
kat a prozradit Vám „sladké tajemství“, že na jaře odehra-
jeme volné pokračování – romanci pro internet – s názvem 
3+3=5 (Tři a tři je pět). Představení bychom chtěli odehrát 
30. a 31. března 2019. Termín však není závazný. Držte 
nám palce, aby to herci zvládli nacvičit a vše klaplo. Kaž-
dopádně se na Vás těšíme a děkujeme Vám za tak velkou 
přízeň.

Dovolte mi Vám jménem divadelního spolku Vlkoš 
sobě popřát krásné svátky vánoční, klid, rodinnou pohodu 
a hlavně pevné zdraví do nového roku.

Simona Prečanová, DS Vlkoš sob

Slavnost podzimu
 

K podzimu  na vesnici neodmyslitelně patří sklíze-
ní úrody na zahrádce nebo na poli  a její zpracovávání. 
Abychom  si výsledky těchto činnosti vychutnali a užili,  
připravili jsme pro vás SLAVNOST PODZIMU, která 
proběhla v pátek   28. září 2018 ve výtvarné dílně Lip-
ka ve Vlkoši. K vidění byly krásné podzimní aranžmá 
a mnoho šitých, drátěných a skleněných dekorací, jež se 
daly i zakoupit na malém jarmarku.  Pohodovou atmo-

sféru celé akce dotvářely vůně, které se linuly od stánku 
s občerstvením, ve kterém se obratně oháněl Roman To-
mšů.  Mohli jsme si pochutnat na bramboráčcích, kotlíko-
vém guláši nebo grilovaném hermelínu.  Ke kávičce byl 
velký výběr moučníků a zákusků. Samozřejmě zde ne-
směly chybět i tvořivé dílničky, jež ocenili hlavně rodiče 
s dětmi. Děkujeme Vám všem kteří jste se přišli podívat, 
nakoupit, tvořit nebo jen tak pobýt …. bez Vás by naše 
snažení nemělo smysl.

Veronika Matlochová, Výtvarná dílna Lipka Vlkoš
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Myslivecký den s dravci

Dne 13. 10. 2018 se sešli příznivci myslivosti a obdi-
vovatelé dravých ptáků v místním hájku Olšičky. Aby se 
mohli pokochat nejen pohledem z blízka na tři orly skalní, 
tři jestřáby a tři káně Harrisovy, bylo úžasné sledovat je při 
lovu. Majitelé dravců se k nám sjeli z širokého okolí a byli 
tu dokonce i dva ze Slovenska. Nádherné počasí, které při-
pomínalo spíše konec prázdnin, přilákalo mnoho diváků. 
O ty bylo dobře postaráno členy místního Mysliveckého 
spolku Olšina z. s..

Tři družstva vařila guláše z různých druhů zvěřiny, 

v udírně se udil bůček a klobásy, které zasytily návštěv-
níky akce, než byly guláše uvařeny, pro děti byly při-
pravovány palačinky různých náplní. Dostatek tekutin 
zajišťovaly dva stánky s občerstvením. Celá akce byla 
provázena trubači a jejich loveckými signály. Touto ces-
tou bychom chtěli poděkovat všem zúčastněným a všem 
myslivcům tak i příznivcům za pomoc při pořádání této 
akce.

Romana Horáková, MS Olšina Vlkoš

Vlkoš slavil 100 let republiky

V  sobotu 27. října to ve Vlkoši žilo. Slavili jsme 100 let 
vzniku naší krásné republiky, 100 let vzniku Českosloven-
ska. Oslavy jsme zahájili na návsi obce, kde jsme společně 
na památku této historické události zasadili národní symbol 
České republiky - lípu. Průvodem jsme se přesunuli k místní 
sokolovně, kde proběhla výsadba druhé pamětní lípy.  Obě 
lípy požehnal  P. Mgr. Grzegorz Zych. Věříme, že se jim 
bude dařit a předají poselství dalším generacím. I přes nepří-
zeň počasí byla u sokolovny výstava krásných historických 
strojů, kterou připravil p. Jaroslav Navrátil z Vlkoše. Za vy-
stavení strojů patří panu Navrá-
tilovi i jeho pomocníkům velký 
dík. Byly to opravdu překrásné 

historické kousky, 
které stálo za to vidět 
a které si oslava 100 
let vzniku Českoslo-
venska zasloužila. 
Kdo měl zájem, tak si 
o nich mohl s panem 
Navrátilem, který byl 
k tomu i dobově ob-
lečen, popovídat či 
se u nich vyfotit.  V 
půl třetí se místní sokolovna proměnila v prvorepublikovou 
kavárnu. Když si chcete dát ke kávě něco dobrého, objed-
nejte si zákusek. Ale když jste zatoužili po šálku výbor-
né kávy a stylových dobových zákuscích a občerstvení, 
provázeném noblesou, kouzlem a elegancí první republiky, 
nesměli jste v sobotu 27. října 2018 chybět ve Vlkoši. Ka-
várny za první republiky ovšem nebyly jen místy, kde se 
lidé zastavili na kávu. Byla to místa, kde se scházeli přátelé, 
vedly důležité řeči a rozebírala politika. V době, kdy nee-
xistoval internet, se právě v prvorepublikových kavárnách 
daly získat důležité informace. Stejně tak tomu bylo i v té 
naší, protože součástí byly hned dvě výstavy. Jedna věno-
vaná období první republiky ve spojitosti s naší obcí  a tím 
co se ve Vlkoši v té době událo, doplněná spoustou fotogra-
fi í. Druhá zaměřená na T.G. Masaryka a významné události 
Československa a Sokola. Výstavu dokreslovali od občanů 
Vlkoše zapůjčené dobové dokumenty, fotografi e, knihy, ob-
razy, tisk, nádobí, porcelán. Nechyběl stylový fotokoutek, 

půl třetí se místní sokolovna proměnila v prvorepublikovou půl třetí se místní sokolovna proměnila v prvorepublikovou 
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 Svatomartinská husa

V pátek 16. 11. 2018 se uskutečnil v sokolovně 
velmi vydařený a více žádaný čtvrtý ročník svatomar-
tinského posvícení. Snědlo se 220 porcí husy a vypilo se 
více jak 200 lahví mladého vína. Poděkování si zaslouží 
pan farář, který nám víno požehnal, děti z divadelního 
kroužku FIKANÝ BARÓŠEK, Mužáci – muzikanti, kte-
ří vytvořili velmi příjemnou atmosféru. Dále musíme po-
děkovat ale i těm, kteří přišli podpořit akci svou osobní 
účastí. Děkujeme za příjemný večer.

Vážení spoluobčané, pomalu nastává čas vánoční a tím-
to bychom Vám chtěli popřát požehnané a radostné vánoč-

ní svátky, duševní pohodu, zdraví, lásku a spokojenost 
v novém roce.

Romana Horáková, MS Olšina Vlkoš z.s.

aby si návštěvníci mohli nechat udělat dobovou foto-
grafii. V průběhu odpoledne a večera proběhla rozsáhlá 
módní přehlídka „Jak se vyvíjela móda za 100 let“, dobové 
vystoupení Fikaného baróšku, vystoupení seniorek, video-
projekce na připomenutí významných historických událostí 
uplynulých 100 let ... a spoustu dalšího. Odpolednem a ve-
čerem nás provázelo místní hudební uskupení Mužáci. Ka-
ždý návštěvník si odnesl na památku malý dárek v podobě 
stylového odznáčku.  Nechyběl ani lampionový průvod s pi-
etním aktem a položením věnce zakončený zpěvem národní 
hymny. Prostě noblesa, elegance, úchvatné střihy, krásné 
modely, dobové reklamy, výborné zákusky, víno, hudba a 
zpěv, to vše byly oslavy 100 let vzniku Československa ve 
Vlkoši. Chtěla bych touto cestou poděkovat všem, kteří se 
na přípravě oslav jakkoliv podíleli, ať již to byly ženy a se-
niorky z Vlkoše, které napekly cukroví, obsluze, Mužákům 
za hudební doprovod, všem, kteří se zúčastnili módní pře-

hlídky, Fikanému baróšku a seniorkám za vystoupení, ob-
čanům, kteří zapůjčili oblečení a dobové dokumenty, fo-
tografi e, knihy, obrazy, tisk, nádobí, porcelán, manželům 
Fryčovým za zajištění a výsadbu lip, panu faráři za jejich 
požehnání, fotografu Petru Sobkovi za zajištění fotokout-
ku a skvělou fotodokumentaci, manželům Macháčkovým 
za dřevo a panu Hlobilovi za jeho opracování, všem, kte-
ří pomáhali s výzdobou sálu a následným úklidem, a tak 
bych mohla pokračovat, nerada bych na někoho zapomně-
la, a proto děkuji všem, kteří připojili ruku k dílu. Rovněž 
bych moc chtěla poděkovat obci Vlkoš za fi nanční záštitu 
nad touto akcí. V neposlední řadě si poděkování zaslouží 
všichni, kdo se oslav zúčastnili a přišli si posedět, popovídat 
si a pobavit se do Prvorepublikové kavárny. Bez Vás všech 
by tato akce neměla smysl. Ještě jednou veliké po děkování 
všem. Myslím, že jsme tu naši republiku důstojně oslavili.

Simona Prečanová,  TJ Sokol Vlkoš

Žehnání vína

 Vánoční balíček na Ukrajinu

Blíží se nám nejkrásnější svátky v roce, pomalu začí-
náme myslet na to, čím uděláme radost našim nejbližším, 
jak je potěšíme, čím je obdarujeme. Mnohdy si neuvě-
domujeme, že jsou  na světě děti, které nemají Vánoce 
tak radostné a štědré, protože jsou samy v dětských do-
movech, nebo jejich rodiče prostě dárky nemají za co 
nakoupit. Proto jsme se letos rozhodly, že něco pro tyto 
děti uděláme. Spojili jsme se s Arcidiecézní charitou v 
Hranicích, která již 10. rokem pořádá akci VÁNOČNÍ 
BALÍČEK NA UKRAJINU.

Tato akce spočívá v jednorázovém obdarování dětí z dět-
ských domovů a sociálně slabých rodin na Ukrajině 
v době Vánoc. V letošním roce je do projektu zařazeno 
413 dětí. Jedno z nich také obdarujeme my, GRÁCIE. 
Byla nám přidělena Ivanka z města Ternopil, které je 6 

let. Pro tuto dívenku 
jsme nakoupily oble-
čení, obuv, školní po-
třeby a drobné dáreč-
ky, kterými ji chceme 
udělat radost. Balíček 
poputuje na Ukrajinu, 
kde bude Ivance pře-
dán během řecko-ka-
tolických Vánoc začát-
kem ledna. Doufáme, 
že se bude líbit a že jí 
uděláme radost. Rády 
bychom tímto skutkem inspirovaly i další spoluobčany, 
neboť takových opuštěných dětí je na celém světě spous-
ta. I maličkost jim dokáže vykouzlit úsměv na tváři.

Všem přejeme klidné a spokojené prožití vánočních 
svátků a mnoho úspěchů v novém roce 2019. 

Grácie Vlkoš

bychom tímto skutkem inspirovaly i další spoluobčany, bychom tímto skutkem inspirovaly i další spoluobčany, 
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Fikaný Baróšek informuje
 
V prosinci se setkáme v úterý 25.prosince 2018 na far-

ním dvoře a prožijeme spolu narození malého Ježíška. Vy-
stoupíme tradičně ve 14.30 hod. a letos  bude všechno 

trochu jinak. 
Příběhem nás 
provede evan-
gelista Lukáš 
a pro každého 
příchozího bu-
deme mít malý 
dáreček

 V březnu 
vás zveme na 

pohádku o Zlatovlásce. Venku bude ještě zima, možná 
i sníh a tak  přijďte za námi do sokolovny. Můžete se 
pobavit při sledování divadla a také si dát něco dobrého 
v útulné divadelní kavárně. Nikam nespěchejte a užijte 
si s námi příjemné odpoledne. Protože chceme, aby naše  

vystoupení bylo perfektní, tak už od listopadu pilně na-
cvičujeme a těšíme se na Vás v neděli 3. března 2019. 
O jeho začátku Vás budeme ještě  informovat na plakát-
cích.

PŘEJEME PŘÍJEMNÉ PROŽITÍ VÁNOČNÍCH 
SVÁTKŮ A JEN TO NEJLEPŠÍ DO NOVÉHO ROKU 
2019. DĚKUJEME ZA VAŠI PŘÍZEŇ.

Jana Tomšů, Fikaný Baróšek

trochu jinak. trochu jinak. 
Příběhem nás Příběhem nás 
provede evan-provede evan-
gelista Lukáš gelista Lukáš 
a pro každého a pro každého 
příchozího bu-příchozího bu-
deme mít malý deme mít malý 
dárečekdáreček

vás zveme na vás zveme na 
pohádku o Zlatovlásce. Venku bude ještě zima, možná pohádku o Zlatovlásce. Venku bude ještě zima, možná 

E d u a rd  I d e s    8 0  l e t
V l a d i m í r  M a t l o c h a   8 5  l e t
A n n a  Va š i c o v á   8 5  l e t
M i ro s l a v  B u re š   9 1  l e t

Z d e n k a  M i č k a l o v á   9 2  l e t
O l d ř i c h  K u č e r a   9 2  l e t
M a r i e  B a j g a ro v á   9 2  l e t
A n e ž k a  V é m o l o v á   9 3  l e t

Našim jubilantům přejeme vše dobré, hodně zdraví, štěstí a Božího  požehnání.

ˇ ˇ ˇ Naši jubilanti ve tretím a ctvrtém ctvrtletí  2018

Spolecenská rubrika ˇ
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PLÁN AKCÍ NA ROK 2019
 LEDEN
 6. 1.  Tříkrálová sbírka
 25. 1.  Šibřinky pro starší a pokročilé
 27. 1.  Dětské šibřinky
 ÚNOR
  9. 2.  Tradiční šibřinky 
 22. 2.  Valná hromada TJ Sokol Vlkoš
                Beseda s cestovatelem
                Divadlo Dřevohostice
 BŘEZEN
 2. 3.   Vodění medvěda 
 3. 3.   Divadlo dětského divadelního souboru 
  Fikaný baróšek
 8. 3.   MDŽ - klub seniorů
 16. 3.  Školní ples
 22. 3.  Valná hromada honebního společenstva 
  Vlkoš - Říkovice
 29. 3.  Noc s Andersenem ve školní a místní knihovně
    Divadlo Vlkoš sobě – premiéra divadla
DUBEN
 4. 4.   Zápis dětí do ZŠ
 6. 4.   Ukliďme Česko - úklid obce 
  – sraz v 9 hod. u sokolovny
 13. 4.  Velikonoční jarmark v Lipce od 13- 17 hodin,  
  jarní dílny
 26. 4.  Probouzení broučků v 15 hod.
 29. 4.  Sběr papíru ZŠ a MŠ
 30. 4.  Pálení čarodějnic a stavění máje
                 Sběr železa - dle počasí
 KVĚTEN
 2. 5.   Zápis dětí do MŠ 
 8. 5.   Pěší pouť na Hostýn
 10. 5.   Den matek – akce v ZŠ a MŠ
 24.-25.5.  Výstava v knihovně „Fotokronika naší obce“
  Sběr papíru Klub seniorů
  Zájezd ČČK                 
ČERVEN
 1. 6.   Pohádková cesta spojená s kácením máje 
 15. 6.   Letní jarmark Výtvarná dílna Lipka
 21. 6.   Den otců - zahradní slavnost akce v ZŠ a MŠ
 28. 6.   Dětské odpoledne - zahájení prázdnin ČČK u  
  sokolovny
  Myslivecký den pro ZŠ MŠ
 ČERVENEC
 5. 7.    Slavnostní hody na Kanovsku, hodová mše sv. 

  v 10 hod., po mši vystoupení dětí z Fikaného
  baróšku, následně vystoupení Mužáků 
 6. 7.   Hodové odpoledne – fotbalová utkání
 7. 7.  Slavnostní hodová mše sv. v kostele 
  sv. Prokopa v 10 hod.
   8-12.7.   Eko -výtvarný příměstský tábor DUHA 
  WAKAN tábor pro náctileté
   Prázdninový pobyt na vlkošské faře
22.-26.7.  Eko -výtvarný příměstský tábor DUHA 
  WAKAN - tábor pro děti
 27. 7.  Turnaj ulic v malé kopané
SRPEN
    5.-9. 8.   Eko - výtvarný příměstský tábor DUHA WAKAN
15.-18.8.   Tábor pro dospělé bez dětí - keramika, sklo,  
  plstění, potisk
  Turnaj starých pánů
 24. 8.   Neckiáda 
24-31. 8.   Stanový tábor v Dolních Nětčicích
 31.8.    Kanovský Karas – rybářské závody
ZÁŘÍ
 7. 9.  Volejbalový turnaj
 28. 9.  Podzimní jarmark Výtvarná dílna Lipka 
  Vlkoš, 10-17 hod
 20. 9.  Drakiáda ZŠ a MŠ
      Lov s dravci a kotlíkové guláše v Olšičkách
                 Zájezd Klubu seniorů
ŘÍJEN
 4. 10.    Uspávání broučků Výtvarná dílna Lipka 
  Vlkoš, v 15 hod.
 28. 10.   Lampionový průvod
                 Sběr papíru
LISTOPAD
 15. 11.  Svatomartinské víno a pečená husa
 23. 11.  Klub seniorů - výroční schůze
 29. 11.  Rozsvěcení vánočního stromku 
  a vánoční setkání ve škole
PROSINEC
 1. 12.  Vánoční jarmark - Výtvarná dílna Lipka 
  Vlkoš, 13-17 hod.
 11. 12.  Česko zpívá koledy v 18 hod.
  23. 12.  Předvánoční svařák u sokolovny od 15.30 hod. 
 25. 12.  Živý betlém na faře ve 14.30 hod.
 25. 12.  Štěpánská zábava sokolovna od 20 hod.
 28. 12.  Turnaj ve stolním tenise
     

Hradčanské vlnky

V sobotu 13. října 2018 se v Hradčanech běžel 3. 
ročník krosového závodu Hradčanské vlnky. Závod 
byl letos poprvé zařazen také do Velké ceny vytrvalců 
Olomouckého kraje. Součástí programu byly i závo-

dy dětí. Sokol Vlkoš zde měl také své mladé zástupce. 
V kategorii nejmladších závodníků (roč. 2013 a mlad-
ší) startoval Ondra Nebojsa, který skončil na 9. místě 
(1:15min) na trati dlouhé 200m.  V kategorii malo dívky 
(roč. 2011-2012) běžela Barča Kutálková, která s časem 
1:50 min skončila na 9. místě. Ve stejné kategorii hochů 
byl sedmý Víťa Langer (1:37min ), devátý doběhl Marťa  
Matlocha (1:39min) a na čtrnáctém místě Maty Nebojsa 

ˇ Vlkosský sport
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(1:46min). Tito závodníci běželi 300 m. V kategorii dívek 
(roč. 2009-2010) startovala Terezka Kutálková a s časem 

5:09min  skončila na krásném sedmém místě. Ve stej-
né kategorii hochů byl Jirka Langer šestý (4:16min). 
Mezi dívkami (roč. 2007-2008) zvítězila Emča Krou-
pová v čase 3:36min, na krásném třetím místě doběhla 
Eliška Kutálková (4:26min) a závodu se také zúčastni-
la Emmča Fryčová. Tito závodníci běželi trať dlouhou 
750m. V kategorii mladší slečny (2005-2006) vybo-
jovala Anička Kutálková  páté místo (10:32 min). Ve 
stejné kategorii  hochů bral Gába Zapletal čtvrté místo 
s časem 8:23 min.  A v poslední kategorii  starší žáky-
ně (2003-2004) byla stříbrná Kika Tomšů v čase 10:03 
min. Tito závodníci běželi  1300 m.

Ještě jednou všem za předvedené výkony gratuluji 
a budu se opět těšit příští rok. 

Renata Kroupová, TJ Sokol Vlkoš

XVI. všesokolský slet v Praze

V prvním červencovém týdnu, 1. - 6. 7. 2018, se v Pra-
ze uskutečnil XVI. všesokolský slet. Od předchozích sletů 
se v jednom momentu lišil – připomínal totiž 100. výročí 
vzniku našeho novodobého státu a stal se součástí ofi ciál-
ních celostátních oslav tohoto výročí. Stal se tak i holdem 
těm sokolským generacím, které stály u zrodu českoslo-
venských legií v době 1. světové války, kdy v ní bojovaly 
za vznik samostatného státu a krátce po jeho vzniku chrá-
nily se zbraní v ruce jeho území. I když XVI. všesokolský 
slet vrcholil počátkem léta 2018 na stadionu v Praze, už 

od podzi-
mu 2017 
se konala 
řada sle-
t o v ý c h 
a k c í , 
předs le-
tových a 
sletových 
s o u t ě ž í , 
od května 
2018 se 

pak konaly desítky regionálních sletů po celé republice.
Pro slet sokolové nacvičili 10 hromadných skladeb, je-

denáctá pak byla společným česko-slovenským dílem se 
symbolickým názvem Spolu. Další dvě skladby připravi-
li společně hosté z ČR a zahraničí. Hlavní sletový týden 
v Praze zahájil 1. července 2018 tradiční Sletový průvod 
centrem města – Prahy. Ten odstartoval v 10:00 na Vác-
lavském náměstí a zúčastnilo se ho na 13 tisíc účastníků z 
řad sokolů a jejich příznivců z ČR a zahraničí, dále průvod 
procházel přes Národní třídu a Smetanovo nábřeží až na 
Staroměstské náměstí. Vrcholem sletu byly dva programy 
hromadných cvičení (večerní a denní), které se uskutečni-
ly 5. a 6. července v Eden Aréně v Praze Vršovicích. 

Za naši TJ Sokol Vlkoš se zúčastnili nácviku a sletu v Pra-
ze pouze 2 mladí sokolové – Emma Fryčová a Gabriel 
Zapletal, kteří skladbu nacvičovali s TJ Sokol Kyselovi-
ce. Reprezentovali nás ve skladbě Cirkus, která byla urče-
na pro starší žákyně a starší žáky.  Záměrem choreografi e 
bylo, aby si mladí lidé zatančili, bavili se a společně vytvo-
řili na ploše zajímavé obrazce. Nechyběly prvky gymnas-
tiky, aerobiku, zvedačky, žonglování. Diváky určitě upou-
tala cvičení chlapců, kteří předvedli mimo jiné stojky na 
hlavě, přemety stranou, kotouly letmo a společně s děvčaty 
spoustu tanečních vazeb. Děvčata se představili v prvcích 
sportovní i moderní gymnastiky a aerobiku. Mrzí nás, že 
se nácviku nezúčastnilo více našich členů. Je to závazek 
do budoucna, kdy jsme si slíbili, že řady cvičenců se po-
kusíme rozšířit. Emmičce a Gabrielovi patří veliké po-
děkování za reprezentaci naší Tělocvičné jednoty Sokol 
Vlkoš. Byla to krásná podívaná.

Simona Prečanová, TJ Sokol Vlkoš

od podzi-od podzi-
mu 2017 mu 2017 
se konala se konala 
řada sle-řada sle-
t o v ý c h t o v ý c h 
a k c í , a k c í , 
předs le-předs le-
tových a tových a 
sletových sletových 
s o u t ě ž í , s o u t ě ž í , 
od května od května 
2018 se 2018 se 

pak konaly desítky regionálních sletů po celé republice.pak konaly desítky regionálních sletů po celé republice.
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Chropyňské gymnastky na Mist-
rovství Evropy TEAMGYM 2018

Do podzimní části gymnastické sezony vstoupi-
ly tři chropyňské gymnastky účastí na ME Teamgym 
2018 v portugalském Odivelas. Od 15. října do 20. října 
2018 bojovaly se svými reprezentačními družstvy nej-

prve o účast ve fi nále a poté o medaile. Česká republika 
měla zastoupení ve dvou kategoriích, Junior ženy a Se-
nior ženy. Po roční náročné přípravě se do Juniorského 
družstva probojovaly i Markéta Horáková (rodačka z Vl-
koše) a Amálie Koblihová z TJ Chropyně. Třetí chropyň-

ská gymnastka Adéla Koutová se dostala do Seniorského 
výběru. V obou kategoriích měly naše reprezentantky 
9 konkurentů z celé Evropy, ze kterých se 6 nejlep-
ších probojovalo do fi nále. Juniorky obsadily celkové 
7. místo a porazily ostatní týmy, se kterými se můžeme 
výkonnostně poměřovat. Za nimi zůstaly Rakušanky, 
Němky a Slovinky. Děvčata zaznamenala v celém zá-
vodě pouze jediný pád na trampolíně, a to hned v první 
sérii, od té doby však zacvičila poměrně čisté sestavy, 
o čemž svědčí i druhá nejvyšší známka za provedení na 
akrobacii v celé kategorii. Náš seniorský tým v Portugal-
sku vybojoval vytoužené 6. místo a tím se kvalifi koval 
do fi nále. Je to historicky poprvé, kdy se český ženský 
tým kvalifi koval v tomto sportu do fi nále na Mistrovství 
Evropy. Seniorky předvedly vyvážený výkon bez závaž-
ných chyb. Svůj závod zakončily na trampolíně, kde za-
působily svým provedením, za které získaly druhou nej-
vyšší známku, hned za suverénně nejlepšími Švédkami. 
V konečném pořadí za sebou nechaly nejen Rakušanky 
a Němky, ale především Britky a Holanďanky. Ve fi nále 
naše reprezentantky nakonec obsadily 6. místo, přestože 
se jim podařilo zlepšit se téměř o 1.5 bodu oproti kvalifi -
kaci, na lepší umístění to nestačilo. Zásluhu na úspěšném 
ME 2018 mají jak sama děvčata, reprezentační trenéři 
- Krakovská Tereza, Salte John-Erik, Čermáková Kristý-
na, ale i kluboví trenéři z TJ Chropyně - Markéta Zava-
dilová, Regina Horáková. 

Regina Horáková, TJ Chropyně


Finále ČASPV Teamgym 

v Trutnově

V sobotu 10. listopadu 2018 jsme se zúčastnili 
posledního závodu letošního roku, a to fi nále ČASPV 
Teamgym v Trutnově. Naše nejmladší družstvo TJ 
Chropyně Junior I., kde členkou družstva je Nikolka 
Hrdličková z Vlkoše, závodilo naposledy ve stejném 
složení. Několik jich už dozrálo do věku, kdy už příští 
rok budou spadat do kategorie Junior II. Podařilo se jim 
zajet pěkný závod, na tumblingu získali druhou nejvyšší 
známku a vybojovali stříbrné medaile. V kategorii Junior 
II jsme měli také zastoupení. I toto družstvo závodilo na-
posledy ve stejném složení. Holky si to moc užily a roz-
hodně chtěly předvést co nejlepší výkon. Padla na ně ner-
vozita a ne vše se podařilo, jak mělo. Pohybovou skladbu 
však zajely moc pěkně a získaly třetí nejlepší známku. 
Na medaile to však tentokrát nestačilo a holky skončily na 
šestém místě se ztrátou 0,57 bodu na medailové umístění.  
Na konci dne se do závodu pustilo naše nejstarší družstvo 
v kategorii Trio (Markéta Horáková). Holky zajely skvělý 
závod a vybojovaly stříbrné medaile. 

V Trutnově se vyhlašovalo i fi nále Českého pohá-
ru, do kterého se započítávají nejlepší výsledky ze čtyř 
závodů spadajících do Českého poháru v jednom roce. 
Družstvo Junior I. se umístilo na druhém místě a Junior 
II. na místě třetím. Celkově se úroveň všech družstev 
velmi zlepšila a to je dobře. Je to motivace se zlepšovat 
a všechny nás to nakoplo do další práce.

Regina Horáková, TJ Chropyně

V Trutnově se vyhlašovalo i fi nále Českého pohá-V Trutnově se vyhlašovalo i fi nále Českého pohá-
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Mladší fotbalová přípravka

V letošním ročníku 2018/2019 TJ SOKOL Vlkoš 
rozšířil působení fotbalistů v okresních soutěžích o další 
mužstvo, a to starší přípravky. 

Z důvodu odchodu trenérů, některých žáků ke staršímu 
mužstvu a dorůstající nové generaci se značně obměnila a 
omladila celá sestava nejmladší přípravky. Po několika-
měsíčním jarním trénování nám na konci prázdnin začala 
„liga“. Pro trenéry a mnohé hráče byly podzimní zápasy 
první zkušeností s kolektivním sportem a fotbalem vů-
bec. Všichni se s touto skutečností zdárně poprali a při 
zápasech bojovali za úspěch mužstva. V prvním zápase 
na hřišti Troubek proti nám nastoupilo zkušené domácí 
družstvo a my si odvezli nakládačku. Tato skutečnost nás 
neodradila, více jsme trénovali a poté se naše výkony na 
všech postech již jen zlepšovaly. V dalších zápasech jsme 
se stejně starými soupeři sbírali body. Zvláště se nám da-
řilo při domácích zápasech, kdy jsme za podpory fanouš-
ků několikrát vyhráli.  

V kádru se o místo v sestavě ucházelo 17 hráčů a bylo 
těžké vybrat a pravidelně všechny střídat, aby ukázali 
své fotbalové umění. V sestavě se díky „mládí“ udrželi 
zkušení  Eliška Hostášková, Tobík Kroupa, Mates Kubiš 
a Dan Křepelka. Dále se připojili Adam Kuča, Nela Val-
dová, Jirka Doskočil, Matěj Hrdlička, Kryštof Kuča, Víťa 
Langer, Martin Ludvík, Honza Sotorník, Matěj Nebojsa, 

Martin Tanasis Buzinis, Matěj Doležel. Spousta dalších 
děvčat a chlapců se zatím připojili a pouze při trénování 
a do zápasů ještě nenastoupili. Vítáni jsou všichni další 
mladí sportovci, kteří by se chtěli připojit.

V zimním čase trénujeme a cvičíme tradiční sokol-
skou všestrannost aneb sport pro všechny v sokolovně, 
vždy v úterý a pátek od 17:00 hodin.

Děkujeme všem rodičům, prarodičům, sourozen-
cům, přátelům a příznivcům sportu za podporu v roce 
2018. Spolu s vámi se těšíme na jarní zápasy v příš-
tím roce. Na závěr musím zmínit, že pro zdárný začátek 
soutěže jsme potřebovali dresy pro včechny mladé hráče. 
Tyto nám darovala elektro prodejna ELSPOMONT. Tím-
to za ně mockrát děkujeme.

Za trénéry  Zdeňka Kuču, Jardu Hostáška 
a všechny další, kteří pomohli, sepsal Petr Sobek

Starší fotbalová přípravka
 

Není snadné psát článek, pokud máte pocit, že sdě-
lujete druhé straně něco, co nedopadlo podle vašich před-
stav. Pohled na výsledky starší přípravky je nelichotivý. 
8 proher a 1 výhra. Přechod z mladší kategorie do starší 
většinou bolí. Najednou proti vám hrají  fyzicky i technic-
ky vyspělejší hráči. Pobíháte po hřišti a občas se dostanete 
k balónu, který vám ale stejně během mžiku soupeř sebe-
re a proběhne kolem vás, jako byste byli vzduch. Trenéři 
se rozčilují, křičí po hráčích, mění rozestavení, doufají ve 
šťastnou  náhodu nebo spíše v zázrak. A výsledky nepři-

chází a trenéry postihnou chmury. Co  s tím? Co na to lidi? 
Jak teď vypadáme?  Naštěstí fotbal není o trenérech, ale 
především o hráčích. A naši kluci  a holky si z výsledku 
hlavu nelámou. Fotbal je stále baví, radují se z každého 
vstřeleného gólu, jako kdyby rozhodli fi nále mistrovství 
světa. Nevadí jim, pokud prohrají. Fotbal si užívají v zá-
pase i na tréninku. I po prohře jsou spokojení. Asi si vzali 
k srdci olympijskou myšlenku, kdy zúčastnit se znamená  
víc než vyhrát. No není to paráda? Je.

Děkujeme rodičům a fanouškům za podporu a přeje-
me požehnané  Vánoce. 

Trenéři Vítek Kroupa a Tomáš Langer
Fotbalový oddíl TJ Sokol

Martin Tanasis Buzinis, Matěj Doležel. Spousta dalších Martin Tanasis Buzinis, Matěj Doležel. Spousta dalších 
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Volejbalový turnaj věnovaný 
oslavám 100 let vzniku 

Československa

Myšlenka začít každoročně pořádat v obci Vlkoš 
velký volejbalový turnaj vznikla v roce 2008. Volejbal 
se v obci hraje již dlouho, je zde pod hlavičkou TJ Sokol 
Vlkoš volejbalový oddíl, tak proč neudělat sportovní akci, 
kde se sejde spousta týmů z různých koutů kraje a kde mů-
žou občané strávit pěkný sportovní den a dát si i něco dob-
rého.  První ročník turnaje se konal 6. září 2008 za účasti 
deseti družstev, hrálo se na dvě skupiny po pěti a na dvou 
hřištích. Vyhrál tým Laguna Přerov. První ročník turnaje 
měl pro nás až nečekaně velký úspěch a ihned po skončení 
byly dotazy, zda bude turnaj bývat každoročně. Tak jsme 
si řekli „Proč ne?“. Turnaj na počátku září se stal tradicí 
a i přesto, že je nás na organizaci poměrně málo, máme 
odhodlání v této úspěšné akci i nadále pokračovat.  

Největší účast týmů byla v roce 2011 a 2012, kdy se zú-
častnilo vždy 15 týmů. Od doby prvního turnaje  již uteklo 
11 let  a v letošním roce jsme uskutečnili již 11. ročník. 
Letos se turnaje zúčastnilo 11 družstev. Počasí nám přálo, 

byla připravena 
spousta dobré-
ho občerstvení 
v podobě mak-
rel, steaků, klo-
bás, uzených 
žeber, grilova-
ného herme-
línu, ale také 
výborný burčák či kávička a něco sladkého k ní.  Akci 
jsme si všichni jako každý rok užili a první místo si odneslo 
družstvo „Až do konce“ z Přerova. Vzhledem k tomu, že si 
v roce 2018 připomínáme 100 let vzniku Československa 
a jsme tělem i duší vlastenci, a vzhledem k tomu, že cítíme 
potřebu si tato významná výročí naší historie připomínat, 
byl letošní turnaj věnován právě tomuto krásnému výročí.  

Škoda jen, že ze strany občanů Vlkoše není o akci větší 
zájem. Věříme ale, že i to se může změnit, a proto Vás již 
nyní srdečně zveme na další 12. ročník, který se uskuteční 
v sobotu 7. září 2019. 

Pohodové a požehnané Vánoce a hlavně zdraví do dal-
ších let Vám přeje Volejbalový oddíl TJ Sokol Vlkoš.

Simona Prečanová
Volejbalový oddíl TJ Sokol Vlkoš


Jezdecký klub 

Dvůr Kanovsko z.s.

V sezóně 2018 reprezentovali JK Dvůr Kanovsko z.s. 
tito koně: 
Desetiletá klisna Cascavella s jezdkyní Kristýnou Koutnou 
v parkurových soutěžích na výšce 130 cm S** a ST* (135 
cm). Vyhrály např. Podzimní cenu Hanáckého Dvora v Pol-
kovicích na stupni S*. Na závěr sezony se jim podařilo 
probojovat mezi špičku, kdy toto potvrdily na Grand Prix 
Jana Kutěje v ESC Olomouc, kde se zúčastnily soutěže na 
stupni obtížnosti ST ** 140 cm, CENY Czech Equestrian 
Teamu, kterou úspěšně absolvovaly.

Pětiletá klisna 
Chelsea s jezd-
kyní Barbo-
rou Glosovou 
v parkuru na 
stupni Z (100 
cm) a drezurě.

Šestnáctiletý 
valach GT s jezd-
kyní Kateřinou 
Antonovou v 
parkuru na stupni Z – ZL (110 cm).

Konec sezony jsme již tradičně zakončili účastní na ně-
kolika Hubertových jízdách.

Daniela Krčmová, JK Dvůr Kanovsko z.s.

Z činnosti oddílu stolního 
tenisu

Osmou sezónu stolního tenisu v naší obci jsme za-
hájili letos v září bez výraznějších změn v sestavě sedmi 
hráčů. Hrajeme v 5. třídě přerovského okresu, což je nej-
početnější zastoupení klubů v rámci olomouckého kraje. 
Ano, soutěž je opravdu nabitá, a proto nás velmi těší 
zatím dosažené výsledky, které by nám mohly zajis-
tit i postup do vyšší třídy. Ale sezóna je teprve v půli a 

čeká nás celá jarní část soutěže, tedy 10 napínavých zá-
pasů. Hrajeme v naší sokolovně, tréninky míváme tradičně 
každou středu od 18.00 hod. a domácí zápasy pak každou 
druhou neděli v 9.00 hod. Stále platí, že si může přijít za-
hrát každou středu na trénink každý, kdo má chuť k pohybu. 
Starší, mladší a hlavně děti. Těšíme se na Vás.  Již tradičně 
náš oddíl pořádá vánoční turnaj, který bude letos v sobotu 
29. prosince 2018, na který Vás všechny srdečně zveme.

Pěkné Vánoce a šťastný nový rok Vám přeje oddíl stol-
ního tenisu.

Vít Prečan, TJ Sokol – oddíl stolního tenisu
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Město Betlém má nejvíce návštěvníků v době velikonoč-
ních a vánočních svátků? Pro umocnění atmosféry je nejlepší 
navštívit baziliku Narození Páně těsně před zavírací dobou, 
kdy je turistů čekajících na vstup do jeskyně už pomálo. „Sta-
lo se v oněch dnech, že vyšlo nařízení od císaře Augusta, aby 
byl po celém světě proveden soupis lidu. Všichni se šli dát 
zapsat, každý do svého města. Také Josef se vydal z Galileje, 
z města Nazareta, do Judska, do města Davidova, které se 
nazývá Betlém, poněvadž byl z domu a rodu Davidova, aby 
se dal zapsat s Marií, která mu byla zasnoubena a čekala dítě. 
Když tam byli, naplnily se dny a přišla její hodina. I porodila 
svého prvorozeného syna, zavinula jej do plenek a položila 
do jeslí, protože se pro ně nenašlo místo pod střechou.“

Kdo by neznal tento biblický příběh, díky kterému sla-
víme každý rok Vánoce? Narození Ježíše Krista v Betlémě 
před 2000 lety je událostí, kterou zná celý svět. Věřící křes-
ťané se alespoň jednou za život snaží dostat na místo, kde se 
tato důležitá událost odehrála, do města Betléma. 

Město Betlém není daleko od Jeruzaléma. Projedete ně-
kolika moderními čtvrtěmi a jste na místě. Betlém patří pod 
palestinskou samosprávu, proto se u vstupu vyžaduje zasta-
vit u cestné kontroly a někdy také ukázat pas. Většinou ale 
u vstupu do Betléma dlouho nečekáte. Do města Vánoc je tak 
možné dojet taxíkem, nebo i veřejnou dopravou. 

Co vás jako první v Betlémě přivítá? Zcela jistě zvonice 
desítek, ne-li stovek kostelů, které tady za staletí postavili zá-
stupci různých křesťanských církví. Ten nejdůležitější kostel 

je na náměstí Jesliček, a jmenuje se bazilika Narození Páně. 
Pod tímto křižáckým kostelem, který připomíná pevnost, se 
nachází systém přírodně vytvořených vápencových jeskyní, 
ze kterých jedna je označována jako místo narození Ježíše 
Krista.

Nachází se přímo pod hlavním oltářem a je to místo 
opravdu posvátné. Přesné místo narození označuje čtrnácti-
cípá hvězda a nad ní lampy, představující různé křesťanské 
denominace z celého světa. Panna Marie po narození uloži-
la své děťátko do jeslí, které mají svou vlastní kapličku v té 
samé jeskyni. 

Místo narození Ježíše Krista
Hned vedle tohoto svatého místa je kostel sv. Kateřiny, 

odkud se vánoční bohoslužby vysílají i do Evropských zemí. 
Před kostelem je vždy o adventu postaven velký vánoční 
strom, ozdobený světly. 

Vánoční Betlém
Město Betlém není žádným velkoměstem, byť v jeho 

aglomeraci žije necelých sto tisíc lidí. Udržel si ráz příjemné-
ho vánočního městečka, kde vás z olivového dřeva vyřezané 
betlémy vítají na každém kroku. Dřevořezbě se obyvatelé 
Betléma, zejména ti křesťanského vyznání, věnují již dlouhá 
staletí, protože tak dlouho již trvají poutě na toto místo. Kro-
mě suvenýru z voňavého olivového dřeva stojí za to ochut-
nat v Betlémě paněnský olivový olej a místní víno, které 
se vyrábí pod záštitou kláštera Cremisan. 

 Stážisti ve Vlkoši 
očima Emy Kroupové

Víte, že...?
 Žijeme ve Vlkoši
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DM MUSIC a Římskokatolická farnost ve Vlkoši Vás srdečně zvou na

ADVENTNÍ KONCERT 
v kostele ve Vlkoši 17. 12. 2018 v 17.00 hod.

Fotbalový klub TJ Sokol Vlkoš Vás srdečně zve na 

VÁNOČNÍ KOTLÍKOVÝ SVAŘÁK 
který se koná v neděli  23. 12. 2018 v 15.30 hod. u sokolovny. 

Bramboráky, pro dospělé svařáček, pro děti zdarma čaj.

Divadelní soubor  Fikaný Baróšek Vás srdečně zve  na

ŽIVÝ BETLÉM 
který se koná  25. 12. 2018  od 14.30 hod. na  farním dvoře, 

kde Vám děti předvedou zpracování Živého Betléma.  

Oddíl stolního tenisu TJ Sokol Vlkoš Vás srdečně zve na tradiční

VÁNOČNÍ  TURNAJ VE STOLNÍM TENISE
který se bude konat v sobotu 29. 12. 2018.

Dopoledne od 10.00 hod. proběhne turnaj pro děti a mládež a od 14.00 hod. turnaj 
pro dospělé.

Obec Vlkoš zve všechny občany na

SILVESTROVSKÝ OHŇOSTROJ
který se uskuteční  31. 12. 2018 v 19.00 hod. u sokolovny

MS Olšina Vlkoš a Obec Vlkoš Vás srdečně zve na 

ŠIBŘINKY PRO STARŠÍ A POKROČILÉ 
které se konají v pátek dne 25. 1. 2019 v 19.00 hod. 
K tanci a poslechu hraje hudební skupina Karolína. 

Bohatá tombola a občerstvení zajištěno. 

Tělocvičná jednota Sokol Vlkoš Vás srdečně zve na 

DĚTSKÉ  ŠIBŘINKY 
které se konají v sobotu dne 26. 1. 2019 ve 14.00 hod. 

Rej masek ve 14.30 hod. 
Pro děti je připravena bohatá tombola a různé soutěže s odměnami. Občerstvení zajištěno. 

Tělocvičná jednota Sokol Vlkoš Vás srdečně zve na 

TRADIČNÍ ŠIBŘINKY
které se konají v sobotu dne 9. 2. 2019 ve 20.00 hod. 

K tanci a poslechu hrají Loodrys Forte ze Žalkovic 
Rej masek ve 21.00 hod. 

Bohatá tombola a občerstvení zajištěno. 


